
سكوت آموزش و پرورش درباره 
لو رفتن سؤالات امتحان نهايى

فارس: دبير كميســيون آموزش مجلس با بيان 
اينكه آموزش و پرورش نسبت به انتشار مطالب 
در فضاى مجازى و گلايه برخى خانواده ها درباره 
لو رفتن سؤالات امتحان نهايى سكوت كرده است، 
گفت: كميسيون آموزش با حساسيت فوق العاده، 
اين موضوع را پيگيرى مى كند. حجت الاســلام 
والمسلمين عليرضا ســليمى اظهار داشت: در 
دو روز گذشــته در جلسه كميســيون آموزش 
مجلــس بحث هايــى در اين خصــوص صورت 
گرفت و گزارش  هايى به دســت ما رسيده است 
اما مستنداتى نداريم. وى ادامه داد: موضوع مهم 
اين است كه چگونه ســؤالات امتحان نهايى لو 
مى رود و اين درحاليست كه آموزش و پرورش در 
اين خصوص سكوت كرده است. دبير كميسيون 
آموزش مجلس تصريح كــرد: آموزش و پرورش 
بايد مشخص كند كه اين موضوع چقدر واقعيت 

دارد.

دانش آموز تنبل نداريم 
فارس: وزيــر آمــوزش و پرورش گفــت: در 
آموزش و پرورش دانش آمــوز تنبل نداريم و اگر 
اين موضوعات بعضاً وجود داشــته باشد، ضعف 
نظام آموزشى است زيرا خداوند براى هر فردى 

استعداد خاصى را در نظر گرفته است.

وى با بيان اينكه ســلامت براى ارتقاى آموزشى 
جايگاه ويــژه اى دارد، گفت: اگــر دانش آموزان 
سالمى داشته باشــيم، كيفيت آموزشى بهترى 
نســبت به افراد ديگر كه با ناهنجــارى مواجه 

هستند، ارائه مى شود.
احمدى دانــش آشــتيانى افــزود: تأكيدم بر 
تربيت بدنى در دوره ابتدايى است و اعتقاد دارم 
حتى بالاتر از اين هم براى تربيت بدنى ارزش قائل 

شويم زيرا تأثيرگذارى بالايى دارد.
وزير آموزش و پرورش گفت: در بودجه سال 96 
كه در مجلس تصويب شد، 115 ميليارد تومان 
براى تربيت بدنى اختصاص داده شده است، ضمن 
اينكه اعتبارى هم از محل ماليات بر ارزش افزوده 

به اين عدد اضافه مى شود.

اخبار مربوط به
 «حليم پنبه اى» صحت ندارد

ايســنا: معاون مركز ســلامت محيط و كار 
وزارت بهداشــت گفت: وجود پنبــه و الياف و 
پشــم دام در حليم صحت ندارد و تاكنون در 
بازرسى ها مستنداتى دراين خصوص به دست 

نيامده است.
مهندس محســن فرهــادى افزود: بــا توجه به 
بررسى هاى ميدانى به علت پخت طولانى گوشت 
در حليم، رشــته هاى كلاژن - كه از قسمت هاى 
تشكيل شده گوشت است- باقى مى ماند و در اثر 
تركيب با گلوتن و ديگر قندهاى موجود در گندم، 
توليد بافت پنبه مانند مى كند و پس از شست و 
شو خاصيت الاستيسيته مانند پيدا مى كند كه در 
اين رابطه نمونه بردارى هاى متعدد صورت گرفته 

و به آزمايشگاه ارسال شده است.
فرهادى گفت: نمى توان از پشت دوربين صحت يا 

سقم برخى اخبار را تشخيص داد.

ارسال لايحه حمايت از 
كودكان پس از تعطيلات به 

صحن علنى
خانه ملت:عضو كميســيون قضايى و حقوقى 
مجلس با بيــان اينكه فقر قانونى مشــكلاتى را 
در رفع مشــكلات كودكان كار بــه وجود آورده 
است،گفت: تصويب لايحه حمايت از كودكان و 
نوجوانان تاثير مهمى دركاهش مشكلات كودكان 

و نوجوانان دارد.
على بختيار  گفت:اميدواريــم پس از تعطيلات 
مجلس بررسى اين لايحه به اتمام رسيده و براى 
تصويب و بررسى بيشــتر به صحن علنى ارجاع 
شود، بنابراين با تصويب اين قانون ، قانون جامعى 
براى مســائل و مشــكلات كودكان و نوجوانان 
تدوين مى شود؛ زيرا در سازمان بهزيستى  وظايف 
بســيارى وجود دارد كه يكى از آن ها توســعه 
اورژانس اجتماعــى براى كمك بــه كودكان و 
نوجوانان بد سرپرســت و بى سرپرست و حتى 

كودكان كار است.

در گفت و گوى اختصاصى با قدس
سردارآزمون: جام جهانى در روسيه 

خوراك من است

ورزش/ براى سردارآزمون دوشنبه شب، شبى 
متفاوت بود. شبى به ياد ماندنى. بسى بزرگ تر 
از آن روز كه اولين گل ملى اش را به ثمر رساند 

يا آن گل هايى كه وارد دروازه بايرن مونيخ...

خط قرمز/ جوان تربت جامى كه هنگام تفريح 
خانوادگى، ازروى ترس مــادرش را به ضرب 
گلوله كشته بود، با اعترافات تكان دهنده خود 

پرده از راز مرگ مادرش برداشت...

1314
اعتراف هاى تكان دهنده جوانى 

كه مادرش را كشت

خود شيفتگى
 و خود كم بينى «ايرانى ها»!

«همه ايرانى ها بــى فرهنگنــد، ايرانى جماعــت دروغگو و پدر 
سوخته اند، ايرانى ها به زير آب زنى عادت كرده اند، چرا ما ايرانى ها 

تنبل هستيم و....»
اين ها تنها چند نمونه از گزاره هايى است كه بسيارى از ما عادت 
كرده ايم گاه و بى گاه در محاورات روزمره مان از آن ها اســتفاده 

كنيم و يا در فضاى مجازى باز نشر دهيم.
در واقع تكرار ايــن گزاره ها، مصداق وارد كــردن گُل هايى مدام 
به درون دروازه خودى است.درســت نقطه مقابل گزاره هاى پان 
ايرانيست ها كه با وام گرفتن از مظاهر باستانى، به چيزى جز القاى 

حس برترى نژادى در جامعه رضايت نمى دهند.
نمونه هاى عينى بســيارى را مى توان از مظاهر خودشيفتگى و يا 
خودكم بينى از ديروز تا امروز مشــاهده كرد. قياس هاى مدامى 
كه وجه تشابه همه آن ها كلى گويى هاى بدون پشتوانه است كه 
به طور عمده در چنبره اهداف بازيگران عرصه سياست نيز گرفتار 
مى آيد. چنان كه جلال آل احمد در اثر غربزدگى خود بروز اخلاق 
بزرگ پندارى در جامعه را نتيجه القائات مستشرقان و حكومت ها با 
هدف غفلت و خواب كردن مردم مى داند و مى نويسد: «بدبختانه ما 
هنوز هم گوشمان به اين به به گويى هاى مغرضانه مأموران وزارت 
خارجه بيگانه اخُت اســت كه هر چند سال يك بار مستشرقى يا 
سفيرى يا مستشارى به اين سو مى آيند و در آخر كار تومار وهن 
آورى درست مى كنند كه بله شما سرتان سرشير و دمتان دم فيل، 
يعنى ما كه از دوره خسرو انوشــيروان ماليخولياى بزرگ نمايى 

داشته ايم و به تعارف دلباخته بوده ايم...»
عده اى نيز در جبهه مخالف، از همان گذشته تا كنون همواره همان 
گمانه «خط تحقير خودى» را بــا مجيزگويى پياپى غرب و برائت 
جستن از كشور دنبال مى كرده اند. چنان كه سال ها پيش سپهبد 
رزم آرا، نخست وزير وقت پهلوى در پاســخ به درخواست اقليت 
مجلس در خصوص ملى شــدن صنعت نفت، براى اثبات ناتوانى 
جامعه ايرانى از اداره منابع نفتى خويش فرياد زد: «ملتى كه لياقت 

لولهنگ سازى ندارد، چگونه مى تواند صنعت نفت را اداره كند.»
غربزدگاني همچون رزم آرا و پيش از آن ميرزاملكم خان ايلچي و 
تقي زاده كه حد و وسع توان ايراني را در حد لولهنگ مي دانستند 
مصداق همان هايي هستند كه امام راحل نيز در تبيين نگاهشان 
فرمود كه اگر از دست محمد رضا و پدرش خلاص شويم از دست 

تربيت شدگان به دست شرق و غرب خلاصي نخواهيم يافت! 
متأسفانه جامعه ما همان گونه كه از خودشيفتگى، احساس برترى 
كاذب و يا افتادن در خُم تلخ نژادپرستى آسيب ديده است گاه نيز با 
تكرار مفاهيمى كه فرجامى جز خودكم بينى به همراه ندارد، حس 

«نمى توانم» ها و «نمى شود» ها را بر ذهن خويش تزريق مى كند.
بدون ترديد نفــى اين دو، به مفهوم آرى و يــا نه گفتن محض به 
مصاديق خودى و يا غير خودى نيست، بلكه آنچه اهميت دارد نگاه 
منصفانه به واقعيات و از آن مهم تر ميل به پيشرفت و تعالى است. 

فراموش نكنيم عقب ماندگى نيز همچون پيشرفت امرى ذهنى 
و «تحقيرِ» خود نيز مانند «تقويتِ» خود، جريانى ســيال و رونده 
است؛ شايد به همين دليل است كه مى گويند احساس فقر يا عقب 

ماندگى از خود فقر يا عقب ماندگى دردآورتر است.
بنابراين بسادگى مى توان با درك منطقى از داشته ها و نداشته ها 
يا هست ها و نيســت ها راه تعالى خود و كشور را هموارتر ساخت. 
آن وقت اســت كه پذيرش مفاهيمى همچون «همه ايرانى ها بى 
فرهنگند، ايرانى جماعت دروغگو و پدر سوخته اند، ايرانى ها به زير 
آب زنى عادت كرده اند، چرا ما ايرانى ها تنبل هســتيم و...» پيش 
از آنكه به باورى متقن در ذهن عده اى جاى گيرد، به گزاره هايى 

نادرست در ادبيات اجتماعى امروز تبديل خواهد شد. 

يادداشت  

خبر

جواد صبوحى

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.

چهارشنبه  24  خرد     اد      1396

1  رمضان 1438 
9  

14  ژوئن 2017  سال سى ام 

ماره 8423 
 ش

 zen
deg

i@q
uds

onl
ine.

ir 

عضو هيئت رئيسه كميسيون بهداشت 
مجلس 

سازمان امور استخدامى مجوز جذب 
پرستار نمى دهد

فارس: عضو هيئت رئيســه كميســيون بهداشت مجلس با 
يادآورى اينكه سازمان امور اســتخدامى مجوز جذب پرستار 
نمى دهد، گفت: وزارت بهداشت مى تواند موضوع جذب نيرو 
را در قالب لايحه اى به مجلس ارائه كند تا مجلس در مورد آن 
تصميم گيرى كند. يعقوب شيويارى، با يادآورى اينكه على رغم 
آنكه دولت يازدهم در حوزه ســلامت اقدامات مناسبى مانند 
اجراى طرح تحول سلامت را انجام داده است اما متاسفانه در 
رابطه با مديريت منابع انسانى ضعيف عمل كرده است، گفت: 
در تمامى حوزه هاى سلامت با كمبود نيرو مواجه هستيم كه 

اين موضوع معضلى جدى است.
وى با بيان اينكه تعداد نيروى پرستارى بايد به استانداردهاى 
جهانى نزديك شــود، افزود: نيروهاى پرســتارى به  تناسب 
نيازهاى درمانى نبوده و بر اين اساس ديده نشده است؛ البته 
هر چند ســالانه تعداد زيادى از نيروهاى پرستارى بازنشسته 
مى شــوند اما به بكارگيرى نيروهاى جايگزيــن آن ها توجه 

نشده است.

معاون درمان وزير بهداشت عنوان كرد 
بحران در بيمارستان ها با بدهى 9 هزار 

ميلياردى بيمه ها
ايرنا : معــاون درمان وزير بهداشــت گفــت: بيمه هاى پايه 
حدود 9 مــاه و معادل 9 هزار ميلياردتومــان بدهى معوقه به 
بيمارســتان هاى كشــور دارند و جلوگيرى از بروز بحران در 
بيمارستان ها نيازمند تصميم ســريع براى جبران اين بدهى 
است. محمد آقاجانى گفت: بيمارســتان هاى دولتى به طور 
متوسط هر ماه بين هزار تا هزار و 200 ميليارد تومان به بيمه 
شدگان دو سازمان اصلى بيمه گر يعنى سازمان تامين اجتماعى 

و سازمان بيمه سلامت خدمات ارائه مى كنند.
وى افزود: حدود 500 ميليارد تومــان اين خدمات مربوط به 
بيمه شدگان ســازمان تامين اجتماعى و حدود 700 ميليارد 
تومان اين هزينه به سازمان بيمه ســلامت مربوط است و در 
برخى استان ها معوقه پرداخت نشده 8 ماه و در برخى استان ها 

9 ماه است.
وى گفــت: مطابق قانــون بيمــه همگانى بيمه هــا موظف 
هستند، درصد اسناد مالى بيمارستان ها و مراكز درمانى ظرف 
دو هفته و 40درصد بقيه مطالبات اين مراكز بايد حداكثر ظرف 

سه ماه تسويه شود.

عضو كارگرى شوراى عالى كار عنوان كرد 
فعاليت زيرزمينى 4ميليون كارگر

مهر: عضو كارگرى شــوراى عالــى كار مى گويد: برآوردهاى 
دولت اين اســت كه بيش از 4 ميليون كارگــر زيرزمينى در 
كشــور فعاليت مى كنند كه از شــمول برخى مواد قانون كار 

خارج هستند.
على خدايى،گفت: به استناد قانون «معافيت از پرداخت سهم 
بيمه كارفرمايان كارگاه هاى تا سقف پنج نفر» دولت به منظور 
ســاماندهى كارگران اين كارگاه ها، كارفرمايان را از پرداخت 
حق بيمه سهم كارفرما معاف كرده است اما متاسفانه بيشترين 
تخلفات بيمه اى در هميــن كارگاه هاى زير 5 نفر مشــاهده 

مى شود. 
وى گفت: آقايان كارفرمايان توضيح دهند چرا با وجود اينكه 
حق بيمه اين كارگران از سوى دولت بايد پرداخت شود اما از 

بيمه كارگران خود امتناع مى كنند!؟
خدايى دربــاره آمار فعاليــت كارگاه هــاى زيرزمينى گفت: 
متاســفانه هيچ آمار دقيقى در اين بخش ارائه نشــده است، 
تجارب گذشته نشان داده كه وزارت كار در بخش بازرسى ها به 
درستى عمل نكرده است و امروز بخش عمده اى از كارگران در 

اين كارگاه ها مشغول كار هستند كه متاسفانه بيمه نيستند.

جامعه: بالاخره پس از تأكيدات مكــرر رهبرى، مراجع، 
نمايندگان مجلس، جمعى از اســاتيد حوزه و دانشگاه و 
مطالبه عمومى، بعدازظهر ديروز اعلام شــد كه در جلسه 
شــوراى عالى انقلاب فرهنگى، ســند 2030 از دســتور 

خارج شد.
مهدى گلشنى، عضو شوراى عالى انقلاب فرهنگى با اعلام 
اين خبر گفت كه سند بالادستى «تحول بنيادين آموزش و 

پرورش» در دستور كار اين شورا خواهد بود.
 هفدهم ارديبهشت ماه امسال بود كه رهبر معظم انقلاب 
حضرت آيت االله خامنه اى در ديدار هزاران تن از معلمان 
سراسر كشور با ايشان با انتقاد جدى به امضاى سند 2030 
از تعلل دستگاه هاى مسئول در اين خصوص انتقاد كردند.

حضرت آيت االله خامنه اى در آن ديدار فرمودند:اين سند 
و امثال آن، مواردى نيســتند كه جمهورى اسلامى ايران 

تسليم آن ها شــود، و امضاى اين ســند و اجراى بى سر و 
صداى آن قطعاً مجاز نيست و به دستگاه هاى مسئول نيز 

اعلام شده است.
* سندى كه اعتبار ندارد

پس از بيانات رهبر انقلاب اظهارنظرهــاى متفاوت و گاه 
متناقض از ســوى دولتمردان و نيز واكنش هاى منتقدان 

شكل جدى ترى به خود گرفت. 
در تازه ترين واكنش ها نسبت به اين موضوع نامه اى از سوى 
151 نماينده خانه ملت در جلسه علنى صبح روز گذشته 
خطاب به رئيس جمهور توســط محمدحسين فرهنگى؛ 

عضو هيئت رئيسه مجلس قرائت شد. 
در اين نامه وكلاى ملت از دكتر حســن روحانى خواستار 
اعلام رسمى ملغى شدن سند 2030 شده و اعلام كردند 
كه اين سند به دليل عدم تصويب در مجلس، اعتبار ندارد.

 همچنين با توجه به اينكــه مقام معظم رهبرى صريحا بر 
ضرورت الغاى اين ســند به دليل نقض استقلال فرهنگى 
جمهورى اســلامى ايران و اجراى ســند تحول بنيادين 
آموزش و پرورش تأكيد كردند، انتظار مى رود در راستاى 
اجراى جزء 1 بند الف ماده 63 در قانون برنامه ششم ملغى 

اثر بودن اين سند به صورت رسمى اعلام شود.
نمايندگان همچنين در بخشــى از اين نامه خواسته اند تا 
رئيس جمهور با كسانى كه بدون گذراندن تشريفات قانونى 
خواسته يا ناخواسته زمينه وابســتگى كشور را به برخى 
تفكرات منحــط غربى فراهم ســاخته اند برخورد قانونى 

معمول كند.

* نامه اى با فوريت زمانى
هنوز ســاعاتى از پايان نشســت ديروز مجلــس و قرائت 
اين نامه نگذشــته بود كه نامه ديگرى با امضاى 120 نفر 
از اســتادان حوزه و اعضاى هيئت علمى دانشــگاه هاى 
سراسر كشور خطاب به رئيس جمهور منتشر شد كه امضا 
كنندگان اين نامه سرگشاده نيز در آن خواستار خروج سند 

2030 از دستور كار دولت شده بودند.
در بخشى از اين نامه خطاب به دكتر حسن روحانى آمده 
اســت : چرا دولت، اين «اهتمام» و «جدّيتّ» را در زمينه 
تحققِ «ســندِ بنيادينِ تحوّل در نظام آموزشى» و ساير 
اســناد بالادســتى در زمينه علم و فرهنگ (كه مصوبِ 
شوراى عالى انقلاب فرهنگى است و به تأييدِ رهبر معظم 
انقلاب نيز رسيده است) به خرج نداده و از زمانِ استقرارِ 
تاكنون، حركت در راستاى آن ها را به «تعويق» انداخته 
اســت،اما ســندى «بيگانه» و «فرمايشــى»، اين چنين 
حساســيّتِ دولت را برانگيخته و كارگروه هاى گوناگون 
براى تحققِ آن تشكيل داده است!؟ اين اندازه «تعصّب» 
و «حساسيّت» نسبت به سندِ 2030، به هيچ رو، موجه و 
فهم پذير نيست و در ذهنِ همه ما، پرسش هاى اساسى 

و دغدغه آفرين رويانده اســت. در بخــش ديگرى از اين 
نامه آمده است:ما مى كوشيم به دولتِ، حُسنِ ظن داشته 
و با ديده اغماض به گفته ها و اقداماتِ ياد شــده بنگريم، 
اما اينك پس از آن كه نظرِ «قطعــى» و «نهايىِ» معظم له 
مشخص شــده، و صاحب نظران و عالمانِ بلندمرتبه نيز 
هم صدا با ايشان، به نقد و نفىِ اين سند پرداخته اند، انتظار 
از جناب عالى اين است كه در جلســه امروز شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى، از دفاع ها و توجيه هاى غيرواقعى نسبت به 
آن سند پرهيز شده و با دستور جنابعالى رسما اجراى سند 
2030 از دستور كار دولت خارج شود. اين نامه را گروهى 
از اســتادان و اعضاى هيئت علمى و پژوهشگران دانشگاه 
امام صادق(ع) ، پژوهشــگاه فرهنگ و انديشــه اسلامى، 
دانشگاه تهران، دانشــگاه علامه طباطبايى، دكتر مسعود 
اســماعيلى، جامعه الزهرا(س)، موسســه پژوهشى امام 
خمينى(ره)، مدرسه عالى شهيد مطهرى، دانشگاه تربيت 
مدرس، حوزه علميه قم، دائره المعارف موسسه پژوهشى 
امام خمينى(ره)، دانشگاه معارف اسلامى، دانشگاه شاهد، 
مؤسسه پژوهشى حكمت و فلسفه،مؤسسه آينده روشن، 

مركز علوم انسانى صدرا، جامعه المصطفى امضا كرده اند.

پس از مطالبه و پيگيرى هاى مكرر درباره سند 2030 صورت گرفت

رأى به استقلال فرهنگ و آموزش كشور

 جامعه  / محبوبه على پور    در كشــور ما 500 هزار نفر 
اهدا كننده مستمر وجود دارند كه حدود 52 درصد نيازهاى 
خون و فراورده هاى خونى را تأميــن مى كنند. دكتر على 
اكبر پورفتح االله، مديرعامل سازمان انتقال خون كشور در 
گفت و گو با ما ضمن بيان اين مطلب مى افزايد: با توجه به آمار 
جهانى اهداكنندگان مســتمر كمتر از 30 درصد جمعيت 
اهداكننده را تشكيل مى دهند و ما از وضعيت ارزشمندى 
در اين زمينه برخورداريم. البته در بســيارى از كشورهاى 
پيشرفته نيز90 درصد اهداكنندگان خون مستمر محسوب 
مى شوند.به طورى كه بر اساس معيارهاى سازمان بهداشت 

جهانى هرساله دو نوبت اهداى خون دارند.
* سرمايه گذارى بر روى اهدا كنندگان

وى با اشاره به شعار روز جهانى انتقال خون با عنوان «نياز 
به خون هميشگى اســت و اهداكننده مســتمر بمانيد» 
ادامه مى دهد: بنابر بررســى هاى جهانى سالم ترين موارد 
خون و فراورده هاى خونى به اهدا كنندگان مستمر تعلق 
دارد.چنان كه در كشــور ما نيز 75 درصــد موارد مثبت 
آزمايش هاى اهداى خون هپاتيت بى و سى، اچ-آى - وى 

در اهداكنندگان براى نخستين بار ديده شده است. 
از اين رو براى آنكه خطر بيمارى هاى ناشى از انتقال خون 
را به صفر برســانيم، بايد برروى اهدا كنندگان مســتمر 

سرمايه گذارى شود. 
وى در خصوص تدابير لازم اين ســازمان براى تهيه خون 
بيمارانى همچون مبتلايان تالاسمى نيز مى گويد: يكى از 
رسالت هاى سازمان انتقال خون از ابتداى تأسيس تا امروز 
تهيه خون ســالم و كافى براى مبتلايان به تالاسمى بوده 
است. حتى شرايط سختى مانند جنگ تحميلى و نياز وافر 
جبهه هاى جنگ به خون و فراورده هاى خونى موجب نشد 
كه اين وظيفه به فراموشى ســپرده شود. در همان دوران 
پر التهاب جنگ تحميلى سازمان انتقال خون تهيه خون 
شسته شده را نيز به خدمات خود افزود تا بتواند پاسخگوى 

نياز روز عزيزان مبتلا به تالاسمى باشد.
پس از جنگ نيز تعهد ســازمان به ارتقاى دسترسى افراد 
تالاســمى به خون ســالم همچنان پا بر جا ماند. در طول 
سال هاى گذشته با حذف خون جانشين و كاهش لكوسيت 
خون، تلاش شد درمان تالاسمى در كشور منطبق با اصول 

علمى و به روز شود.
* 25 درصد  نوبت اولى اند

پورفتح االله بــا بيان اينكــه 24 درصــد اهداكنندگان 
خون كشــور با ســابقه و حدود 25 درصــد نوبت اول 
برآورد مى شوند، خاطرنشان مى كند: بنابر شيوع بالاى 
امكان انتقــال عفونت هاى ناشــى از انتقــال خون در 
اهداكنندگان نوبت اول، از سال گذشــته برنامه حذف 
اين اهدا كنندگان درحال اجراســت؛ چنان كه در 15 
استان كشــور طرح غربالگرى خون اين اهداكنندگان 
اجرا مى شــود. به اين ترتيب افراد متقاضى اهداى خون 
براى نخســتين بار ابتدا مورد غربالگرى و آزمايش قرار 
گرفته و در صــورت دارا بودن شــرايط مطلوب و خون 

ســالم پس از چهار ماه خون 
اهدا خواهند كرد.

مديرعامــل ســازمان انتقال 
خون كشــور مى افزايــد: بنابر 
سياســت هاى متوليــان حوزه 
ســلامت كار توليــد دارو از 
مشــتقات پلاســما از آنجا كه 
فعاليتــى صنعتى محســوب 
مى شــود به بخــش خصوصى 
واگذار شده است. البته به طور 
قطع و يقين نيــز در تمام دنيا 
پالايشگاه هاى توليد پلاسما در 
اختيار دولت ها نيســت. به اين 

ترتيب در كشور ما جمع آورى پلاســما و توليد مواد خام 
در سازمان انتقال خون صورت مى گيرد و سپس پالايش 
پلاسما توســط بخش خصوصى انجام مى شود. همچنين 
بنابر برنامه ريزى هاى سازمان انتقال خون در تلاشيم كه 
توليد پلاسما را تا سال1400 شمسى به يك ميليون ليتر 
برسانيم. بر همين اساس در مراكز استان ها درصدد ايجاد 

مراكز جامع اهدا هستيم.
* دستاوردهاى انتقال خون

پورفتح االله با اشاره به قابليت هاى صنعت پلاسماى كشور 
تأكيد مى كند: ســازمان انتقال خون در زمينه ســلامت 

خون دســتاوردهاى بزرگى 
كسب كرده و توانسته در زمينه 
كنترل هپاتيت بى و سى و اچ 
آى وى در پلاســماى ارسالى 
همتاى كشــورهاى اروپايى و 

بهتر از كشور آمريكا باشد.
در حال حاضــر ظرفيت 400 
هزار ليترى براى توليد پلاسما 
و داروهاى مشتق از آن فراهم 
شــده كــه 200 هزارليتر را 
سازمان انتقال خون از طريق 
پلاســماهاى بازيافتى تأمين 
مى كند. همچنين 200 هزار 
ليتر ديگر نيز در هشت مركز بخش خصوصى كه در گذشته 
مجوز دريافت پلاسما را دريافت كرده اند،حاصل مى شود. به 
اين ترتيب از اين ميزان پلاسما 50 درصد داروهاى مشتق 

از پلاسما از طريق پالايش قراردادى توليد مى شود. 
وى درادامه اضافه مى كند: طى پالايش قراردادى پلاسماى 
ايرانى با نظارت ســازمان غذا و دارو به پالايشگرهاى بين 
المللى ارسال شده كه با نظارت اين سازمان وسازمان انتقال 
خون به داروهاى مشتق از پلاسما تبديل مى شود. از همين 
رو سال گذشته سازمان بهداشت جهانى مدل ايرانى توليد 
پلاسما و داروهاى مشتق را از طريق پالايش قراردادى به 

عنوان مدل موفق در كشــورهاى در حال توسعه معرفى 
كرد. چنان كه براساس گزارشــى در همين زمينه اعلام 
شد، شيوه پالايش قراردادى در كشــور منجر به كاهش 
17 ميليون دلارى ارزبرى براى توليد داروهاى مشــتق از 

پلاسما شده است. 
* هزينه توليد خون

دكتر پورفتح االله با اشاره به اينكه هزينه توليد هر واحد از 
خون هاى نادر براى سازمان انتقال خون 5 ميليون تومان 
است، مى افزايد:در دنيا 23 كشور برنامه خون هاى نادر را 
دارند كه كشور ما در زمره اين كشورها قرار دارد. چنان كه 
در حال حاضر بيش از30 گروه خونى نادر در ايران شناسايى 
شده و اهدا كنندگان آن ها در قالب داوطلبان اهداى خون 
طبقه بندى شــده اند. در صورت لزوم نيز در سيستم هاى 
منهاى 70 درجه اين خون ها به مدت 15 سال نگهدارى 
خواهند شد. در واقع با شناسايى هرمورد گروه خونى نادر، 

موفق به پاسخ به نياز آن ها شده ايم.
دكتر پورفتح االله در خصوص ميــزان اهداى خون در ايام 
ماه رمضان هم مى گويد: رمضان امسال بر خلاف سال هاى 
گذشته كه با مشــكل كمبود خون مواجه بوديم با يارى 
اهداكنندگان مستمرخون از طريق فراخوان مؤثر توانستيم 
با 9 برابر مصرف روزانه كشور وارد ماه مبارك رمضان شويم 
و در طول اين ايام نيز در تهران چيزى حدود 1000 واحد 

روزانه خون و فراورده خونى توليد كنيم.

آنچه مى خوانيد

دكتر پورفتح االله :  در دنيا 23 كشور 
برنامه خون هــاى نــادر را دارند كه 
كشــور ما در زمره اين كشورها قرار 
دارد. چنان كه در حــال حاضر بيش 
از30 گــروه خونــى نــادر در ايران 
شناسايى شده و اهدا كنندگان آن ها 
در قالب داوطلبان اهداى خون طبقه 

بندى شده اند

رئيس سازمان انتقال خون در گفت و گو با قدس خبر داد

5 ميليون  تومان براى يك  كيسه  خون!

عضو كميسيون حقوقى و قضايى مجلس 
خبر داد

تعيين تكليف طرح جامع وكالت در 
آينده اى نزديك

باشــگاه خبرنگاران جوان: عضو كميســيون حقوقى و 
قضايى مجلس شوراى اسلامى از تشكيل كميته اى با حضور 
نمايندگان مجلس، قوه قضاييه و كانون وكلا به منظور تعيين 

تكيلف طرح جامع وكالت خبر داد.
كاظمى گفت: براى بررسى اين طرح بايد كميته اى با حضور 
نمايندگان كميســيون قضايى مجلس، قوه قضاييه و كانون 

وكلا تشكيل تا اقدامات لازم انجام شود.
وى با بيان اينكه ســال گذشــته يك هزار و 700 متقاضى 
درخواســت پروانه وكالت بودند، مطرح كرد: متاسفانه بيش 
از نيمى از افرادى كه موفق به اخذ پروانه وكالت شدند قاضى 
بوده و يا اينكه در بازه زمانى 5 ســاله در شركت وكلاى ديگر 

فعاليت كرده بودند.
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

ایرنا: دکتر محمد غلامرضایی، اســتاد زبان و ادبیات فارسی، گفت: توصیه من به 
جوانان این اســت که کسانی که در رشته های علوم انسانی و بویژه رشته ادبیات 
فارســی درس می خوانند، قدری به زمینه های ذوق و علاقه خود توجه کنند و به 
صِرف اینکه دوره لیسانس و فوق لیسانس را بگذرانند و مدرک دکتری بگیرند و در 
جامعه »دکتر« خطابشان کنند، قناعت نکنند.  وی افزود: یکی از مشکل هایی که 
ما در رشته ادبیات داریم، این است که بسیاری از دانشجویان ادبیات، با خود فکر 

می کنند که خب تا الآن مطالعه کردیم، حال چرا خودمان ننویسیم؟

به اینکه دکتر خطابتان کنند قانع نباشید 

مهر: دیانا بلوتی، رئیس بخش تصویرگری نمایشگاه کتاب بولونیا، گفت: در سفر 
امســالم به ایران در این زمینه صحبت های زیــادی  با هنرمندان ایران کردم. به 
نظرم جغرافیای فرهنگی و پرسپکتیو هنری آثار تصویرگری ایرانی در این موفقیت 
بی تأثیر نبوده اســت کما اینکه در مورد هنرمندان کشور خودم هم این ویژگی را 
قائل هستم. این دلایل باعث شده که نه تنها به باور من که به باور هیئت داوران ما 
نیز تصاویر و هنرمندان ایرانی در زمره بهترین ها در دنیا هستند. هر ساله با همه 
گروه های داوری که داشته ایم، آثار هنرمندان ایرانی در زمره آثار منتخب بوده اند. 

تصویرگری کتاب در ایران رشد کرده است 

ایسنا: مجموعه 5 جلدی »قصه  ما مثل شد« نوشته محمد میرکیانی در قطع 
جیبی منتشر شد.  میرکیانی در این  باره گفت: این مجموعه در قالب مجلدی های 
گالینگور و شومیز منتشر شده و امروز پس از انتشار بیش از ۶۰۰ هزار نسخه، در 
قالب قطع کوچک جیبی برای تسهیل خرید و خوانش مخاطبان به چاپ رسیده 
است. انتشار کتاب های پرطرفدار تألیفی در قالب کتاب های جیبی می تواند علاوه 
بر اینکه میل به مطالعه را در مخاطبان بویژه در کودکان و نوجوانان افزایش دهد، 

امکاناتی را هم برای حمل و نقل ساده تر این کتاب ها مهیا کند.

قطع جیبی »قصه ما مثل شد« به بازار آمد 

اعضای هر 3 فراکسیون مجلس به رئیس هیئت مؤسس دانشگاه آزاد نامه نوشتند 

افزایش امضای نمایندگان حامی اصلاحات ولایتی 

فرهنگ: دکتر منادی، معاون پارلمانی و حقوقی دانشگاه آزاد اسلامی، با اعلام خبر افزایش تعداد امضای 
نمایندگان حامی اقدامات رئیس هیئت مؤسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی در مجلس، گفت: چندی پیش 
و در ادامه رویکرد جدید مدیریتی در دانشگاه آزاد اسلامی از سوی دکتر ولایتی، رئیس هیئت امنا و مؤسس 
دانشگاه آزاد اسلامی، تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تهیه نامه ای خطاب به دکتر ولایتی، از اقدامات وی 
برای ارتقای جایگاه دانشــگاه آزاد و سامان بخشیدن به حوزه های مختلف حمایت قاطع نموده و خواستار ادامه این روند 
شدند.  وی افزود: تاکنون ۲۱۶ نماینده مجلس شورای اسلامی از هر 3 فراکسیون اصولگرایان، مستقل و امید با امضای 
این نامه حمایت خود را اعلام نمودند. در نامه نمایندگان مجلس خطاب به دکتر ولایتی آمده است: ارتحال جانسوز رئیس 
هیئت مؤسس و هیئت امنای این دانشگاه باعث شوک در جامعه بویژه در میان اعضای بزرگ خانواده دانشگاه شد. در چنین 
شرایطی انتصاب حضرتعالی که چهره ای علمی و دانشگاهی شناخته شده؛ مقبول و مورد اعتماد امام، رهبری عزیز و مرحوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی یار همیشه در صحنه انقلاب و امام و رهبری هستید ، با تدبیر حکیمانه مقام معظم رهبری )مد 
ظله العالی( و یادآوری اثربخش بودن این دانشگاه در حکم ایشان مایه مباهات و امتنان است. همچنین از اعضای محترم 
هیئت مؤسس و امنا در انتخاب شایسته جنابعالی به عنوان رئیس هیئت مؤسس و امنای دانشگاه آزاد اسلامی و تحولات 
اخیر در هیئت رئیسه دانشگاه آزاد اسلامی بخصوص انتصاب رئیس دانشگاه، جناب دکتر نوریان، نیز تشکر می نماید. بیان 
راهبردهای مدیریتی در توسعه کیفی دانشگاه آزاد اسلامی، ارتقای هرم هیئت علمی، جذب نخبگان و توجه جدی به توسعه 
شرکت های دانش بنیان در راستای سند برنامه های 5 ساله توسعه و سند چشم انداز ۱4۰4 در جهت تحقق اقتصاد مقاومتی 

مورد حمایت و پشتیبانی ما است.

خبر روز

 فرهنگ/ زهره کهندل  جنگ برای هر کسی 
زخمی بر جا گذاشت. رد عاشقیِ یکی، ترکش های 
داخل تنش شد و نشان عاشقیِ دیگری، دست و 
پای جامانده در خاکریزها. اما کمتر کسی بود که 
زخم عاشقی بر چهره اش بماند. وقتي جنگ شروع 
شــد، نجات علي عباسي نوجواني اهل خوزستان 
بود که موشــک هاي دشمن قصر رؤیاهایش را با 
خاک یکســان کرد. وقتي یک پسر ۱۶ساله بود، 
خمپــاره صورتش را از بین برد و چهره  اش از هم 
پاشید. اگرچه صورتش بعد از ۲۲ بار عمل جراحي 
سنگین، بازسازي شد اما هیچ وقت مثل اولش نشد. 
اولِ جوانی، پسری بود با چهره ای از هم پاشیده، 
بدون یک دست و چشم سمت راست. کوچ کرد 
به سمت مشــهد تا دلش را به حرم امام رضا)ع( 
گره بزند و زندگی اش را از نو بسازد. آن وقت ها یک 
جوان ۲۰ ســاله بود که با دعاخواندن حال دلش 
را بهتر می کرد تا زخم هــای صورتش به قلبش 
راه نکشــد. در یکی از همین جلسات با پیشنهاد 
یکی از جانبازان تصمیم دیگری برای زندگی اش 
می گیــرد. اینکه او هم  می تواند ازدواج کند. اما با 
این چهره از هم پاشیده، مرد رؤیاهای چه کسی 
شود؟ جواب این ســؤال را مرضیه عباسی به ما 
می دهد؛ همسر جانباز نجات علی عباسی. ماجرای 
ازدواجش را این طور تعریف می کند: نمی توانستم 
به جبهه بروم اما تنها خدمتی که می توانســتم 

انجام دهم، ازدواج با یک جانباز بود. 

 بی صورت خوش سیرت 
یکی از اقوامشــان کــه جانباز قطــع نخاع بود، 
تأکید کرده بود که ازدواج با جانباز ســختی های 
زیادی دارد. از او خواســته بود به جلسه هفتگی 
ادعیه خوانی که جانبازان دور هم جمع می شوند، 
بیایــد تا شــرایط ســخت جانبــازان را ببیند. 
مرضیه خانم به آن جلسه رفته بود و با دیدن آقای 
عباســی، مهر این جوان جنوبی که چهره اش پر 
از زخم جنگ بود، بر دلش نشســت. او می گوید: 
همســرم با اینکه صورت ندارد اما سیرت بسیار 
زیبایی دارد، خوش اخلاق و مهربان اســت. قبل 
از ازدواج به من می گفتند مشکلات آقای عباسی 

این است، می توانی با همه مشکلاتش کنار بیایی؟ 
گفتم من نوری در چهره ایشان دیدم که مهرشان 

به دلم نشسته است. 
وقتی با هم صحبت می کنند، مرضیه خانم برای 
این ازدواج مصمم تر می شود. او تعریف می کند: تا 
آن زمان دست مصنوعی ندیده بودم. وقتی ایشان 
دستشان را درآوردند و گفتند که من یک دست 
ندارم و از یک چشم نابینا هستم، این صحنه برایم 
بسیار زیبا بود تا آنجا که این همه زیبایی را ندیده 
بودم. شاید باورتان نشود اما کسی را کنار خودم 

دیدم که شبیه مرد رؤیاهایم بود. 
به گفته خودش، بیشــتر از 3۰ سال است که با 
این مرد زندگی می کند و لحظه ای پشیمان نشده 
است و محبتي که در خانه آن هاست، شاید کمتر 
جایي پیدا شود.  خانواده و آشنایان وقتی فهمیدند 
که انتخاب دختر جوانشــان این است، هر کسی 
نظری داشــت؛ برخی مخالف بودند و برخی هم 

موافق. مرضیه خانم می گوید به خاطر این انتخاب، 
بیشتر تشویق شــده است. حتی از گوشه و کنار 
می شــنیده که می گفتند جای این دختر وسط 
بهشت است. البته به گوشش می رسیده که چطور 

می توانــد با این چهره کنــار بیاید! مرضیه خانم 
می گوید: در تمام این سال ها، آقای عباسی برای 
من زیباترین مرد بوده اســت. من عاشقش بودم. 
وقتی می خواســتم ازدواج کنــم، یک دختر ۱9 
ســاله بودم که عاشق هیچ  کســی نشده بودم و 
نمی دانستم عشق چیست ولی وقتی آقای عباسی 
را دیدم، عاشــقش شــدم. با اینکه می توانستم 
انتخاب دیگری داشته باشم ولی ایشان را انتخاب 

کردم و هیچ وقت هم پشیمان نشدم. 

 هر جا بروم با تو 
دیــدن مــردی کــه بخیه هــای روی صورتش 
هویداســت، زیر گلویش گوشــت اضافــه دارد، 
یکی از چشم هایش نابیناســت و پلک روی آن 
چروک خورده و رد زخم هایش پیداســت، شاید 
برای بســیاری سؤال برانگیز باشــد. با این وجود 
مرضیه خانم همیشه با افتخار در کنار همسرش 

راه رفته و حضور داشته است. او می گوید: سعی 
می کردم هر جا می رویم با هم برویم. اگر می گفت 
نمی آیم، می گفتــم پس من هم نمی روم، هر جا 

بروم با تو... . 
با اینکه نجات علی عباسی برای در امان ماندن از 
نگاه های پرسشگر مردم چندان علاقه ای به حضور 
در اجتماع نداشت اما وقتی می دید که همسرش 
ســرش را بالا می گیــرد و شانه به شــانه او گام 
برمی دارد، دلش قرص شــد که تا وقتی روح خدا 
در وجودش دمیده اســت، تغییر نقاب چهره اش 

نشان برترین مخلوقات را از او نمی گیرد. 
مرضیــه خانــم می گوید: 3 تا پســرمان طوری 
بار آمده اند که هر جا بروند، به پدرشــان افتخار 
می کننــد. من از بچگی قصه جنگ را برایشــان 
تعریــف می کردم و تا به حال ندیدم که پســرم 

بگوید چرا صورت پدرم این طور است. 
به باور او، خانواده شــهدا، جانبازان، ایثارگران و 
آزادگان از کسی یا جایی طلبکار نیستند اما گاهی 
دلشان از برخی برخوردها می گیرد. مرضیه خانم 
دل پــردردی از ایــن برخوردهــا دارد و تعریف 
می کند: در جامعه نگاه بدی به صورت همســرم 
دارند؛ طوری که ترجیح می دادم در صف نانوایی 
خودم بایستم تا به ایشان نگاه سنگینی نشود یا 
سؤالات بیجا نپرسند. یک بار خانمی در خیابان 
به من گفت که صورت شــوهرت سوخته است؟ 
گفتم نه جانباز است. گفت حالا که جبهه رفته و 
شوهرت این طور شده، چه بهِِتان دادند؟ این حرف 
خیلی برایم سنگین بود، حتی سنگین تر از ترکش 
خمپاره هایی که زیبایی همسرم را گرفت. گاهی 
از همسرم می پرســند که صورتت چه شده و او 
برای اینکه سؤال پیچ نشود، می گوید سوخته است. 
با وجود همه ســختی هایی که در زندگی داشته 
اما خدا را شاکر است چون به خاطر این انتخاب 
و بزرگ ترین تصمیم زندگی اش به خودش افتخار 
می کند و می گوید: گاهی اگر بین من و همسرم 
حرفی می شود به خدا می گویم خدایا کمک کن 
که دل همسرم را نشــکنم چون انتخاب خودم 
بوده؛ انتخابی که پای آن ایستاده ام، همان طور که 

نجات علی پای انتخابش ایستاده است.

با همسر نجات علی عباسی، جانبازی که صورتش را در جبهه جا گذاشت 

با زخم های صورتش مرد رؤیاهایم شد 

یادداشت

استاد و استادنماها
 کامران شرفشاهی 

واژه »استاد« در لغت به معنای نیک داننده، بزرگ، پخته، امام، راهنما، 
پیشوا و اصطلاحاً به دارندة بالاترین درجه و مرتبه علمی، ادبی و هنری 
اطلاق می شود.  در عالم ادبیات این واژه دارای بار و مفهوم بسیار عمیق 
و گســترده ای است و علاوه بر طی مدارج علمی از سوی فرد، ملزومات 
دیگری را نیز طلب می کند. در واقع، در پشت این کلمه فرهنگ عظیمی 
نهفته است که بیانگر راه بسیار دراز و طولانی برای رسیدن به این مرتبه 
والاست.  ارج و عظمت واژه استاد را می بایست در نگاه و سلوک کسانی 
جست که به حق و به راستی به این قله کمال دست یافته اند و با این حال 
فروتنانه خود را طلبه و دانشــجو می دانند و هرگاه کسی آنان را استاد 
خطاب می کند، شرمگینانه از او تقاضا می کنند که دیگر او را »استاد« 
خطاب نکنند و لقب و صفت استادی را شایسته استادان خویش و دیگر 

بزرگانی می دانند که عمر درازی را صرف تعلیم و تعلم کرده اند. 
استادان حقیقی غالباً کسانی اند که علاوه بر احاطه کامل علمی و اشراف 
و ذوق ادبــی وافر، به ادب و اخلاق نیز آراســته اند و با این حال از آنچه 
نمی دانند، اندوهگین هســتند؛ چنانکه یکی از استادان نامدار می گفت 
بارها در خلوت خود بر جهل و حجم عظیمی از نادانسته هایم گریسته ام و 
استاد دیگری می گفت: من هرگز گول کلمه استاد را نمی خورم و ترجیح 

می دهم که تا واپسین نفس در حال فراگرفتن باشم و بس. 
برخی از این استادان بزرگوار پس از عمری تحصیل و تحقیق و تدریس 
و خلق آثار ارزنده و گرانســنگ، خود را معلمی ساده معرفی می کنند و 
به جای فریفته شدن به عناوین و القاب پرطمطراق، به خدمت گزاری و 

مفیدبودن در اجتماع دلشاد هستند و هیچ توقع و ادعایی نیز ندارند. 
جای دریغ دارد که گفته شــود این روزها این واژه نیز همانند بسیاری 
از واژه های مهم دیگر، دانســته یا نادانســته، مــورد تهدید قرار گرفته 
اســت و اشــخاصی بدون درک معنا و مفهوم و فرهنــگ آن، درصدد 
بهره برداری های ناصوابی هســتند که نتایج مطلوبی به دنبال نخواهد 
داشت.  مطالبات حقیر و تمنیات نفسانی موجب شده تا عده ای که در 
این وادی هنوز در اول راهند، به خودشان لقب استاد بدهند و یا عده ای 
با بازیچه قراردادن این واژه، سعی در جلب توجه و یا رسیدن به مقاصدی 
داشــته باشــند که البته از مقصد اصلی فرســنگ ها فاصله دارد.   گاه 
»استاد« خطاب کردن بعضی ها نه از سر تکریم بلکه برای دست انداختن 
کســانی است که مایه قابل ملاحظه ای از ذوق و قریحه ندارند اما توهم 
خودبزرگ بینی مانع از آن اســت که  نسبت به جایگاه خویش آگاهی 
داشته باشــند. امروزه بویژه در فضای مجازی حتی نوجوانان و جوانان 
یکدیگر را به لحاظ آثاری که دارای ضعف های فراوان هســتند، استاد 
خطاب می کنند. ابتذال سهمگینی که گریبان این واژه را گرفته، موجب 
شــده است که رفته رفته هوشمندان این واژه را نوعی تمسخر و استهزا 
تلقی کنند. حمله به مفاهیم و بازیچه قراردادن واژه هایی که دارای نقش 
مؤثر و تعیین کننده ای هســتند، بی شــک یورش به باورها، ارزش ها و 
آرمان هایی است که ســرمایه های فرهنگی این دیار است و اهل خرد 
و اندیشه و دوستداران حقیقی فرهنگ این مرز و بوم نباید اجازه دهند 
که مفاهیم ارزشمند به آسانی مورد سوءاستفاده قرار گرفته یا لوث شوند.

قاب عکس

رونمایی از اپلیکیشن قرآنی »شهر قصه«
عکس: جواد رحیمی

آنچه می خوانید

می گوید: همسرم با اینکه صورت 
ندارد اما ســیرت بســیار زیبایی 
دارد، خوش اخلاق و مهربان است. 
قبــل از ازدواج به من می گفتند 
مشکلات آقای عباسی این است، 
می توانی با همه مشکلاتش کنار 
بیایی؟ گفتم من نــوری در چهره 
ایشان دیدم که مهرشان به دلم 
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مهندس پور برای دومین بار دبیر جشنواره شد 
مسئولیت ایجاد همگرایی در جشنواره تئاتر فجر 

 هنر/ مهدی نصیری  در شــرایطی که برای اولین بار در طول دوران 
برگزاری جشــنواره بین المللی تئاتر فجر یک دبیر برای 2 ســال پیاپی 
مسئولیت برگزاری این جشنواره را بر عهده داشت و به نظر می رسید که 
سعید اسدی برای سومین سال پیاپی نیز به عنوان دبیر جشنواره انتخاب 
شود، دبیر جشنواره بین المللی تئاتر فجر در مراسم اختتامیه معرفی نشد 
تا اینکه حدود 3 ماه بعد از پایان جشنواره سی و پنجم، فرهاد مهندس پور 
از ســوی مرکز هنرهای نمایشــی به عنوان دبیر جشنواره سی و ششم 

معرفی شود. 
سعید اسدی در طول 2 سال دبیری جشنواره تئاتر فجر همواره موافقان 
و مخالفان زیادی داشــت. او دبیری بااخلاق و جوان بود که چندین سال 
سابقه تدریس در دانشــگاه و همکاری با جشنواره های مختلف تئاتری 
را داشــت و با حمایت مرکز هنرهای نمایشی این مسئولیت سنگین را 
پذیرفته بود. او در طول 2 سال مسئولیتش، با وجود انتقادهایی که همواره 
در حوزه مدیریت اجرایی تئاتر وجود دارد، جشن های سی و چهارم و سی 

پنجم تئاتر را با همه دشواری های آن برگزار کرد. 
نگاهی کلی و گذرا به جشــنواره های 2 ســال گذشــته که مسئولیت 
برگزاری و مدیریت آن را سعید اسدی بر عهده داشت، نشان می دهد که 
جشنواره های او دست کم به لحاظ کمّی  و از نظر شکلِ منظم و زمان بندیِ 
برگزاری و کلاسِ یک جشنواره بین المللی، دوره های آبرومند و خوبی را 

در کارنامه تئاتر فجر ثبت کرد. 
مهم ترین انتقادات از اسدی به حذف جشنواره های منطقه ای و بازبینی 
بخشی از آثار بر اساس ویدئو و به صورت ثبت شده مربوط می شد که البته 
 این هم قبل از حضور اسدی در جشنواره تئاتر فجر مرسوم بود و تنها در 
2دوره گذشته به حذف جشنواره های منطقه ای و افزایش بازبینی ویدیوئی 

تئاتر منجر شده بود. 

 مهندس پور پس از 13 سال 
در هر صورت حالا فرهاد مهندس پور پس از 13 سال بار دیگر مسئولیت 
برگزاری مهم ترین رویداد تئاتر کشــور را بر عهده گرفته است. او مدرس 
و کارگردان تئاتر، عضو هیئت علمی  دانشــگاه تربیت مدرس و استادیار 
گروه بازیگری– کارگردانی دانشکده هنر دانشگاه تربیت مدرس است. وی 
ریاست شورای ارزشیابی و نظارت بر نمایش و ریاست انجمن نمایش را در 

کارنامه فعالیت های اجرایی اش دارد. 
این کارگــردان تئاتر دکترای پژوهش هنر دارد و عــلاوه بر کارگردانی 
چندین تئاتر، در جشــنواره ها و سمینارهای مختلف ایرانی و خارجی به 

عنوان پژوهشگر و سخنران حضور داشته است. 
مهندس پورِ باتجربه برای دومین بار در مسیر 36 ساله جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر و پس از بیست و سومین دوره این جشنواره، دبیری مهم ترین 

رویداد تئاتری کشور را بر عهده گرفته است. 
با توجه به اینکه وی سال های سال در حوزه های اجرایی و هنری یکی از 
فعال ترین هنرمندان تئاتر بوده، در این برهه از زمان و با توجه به تغییرات 
زیادی که ساختار تئاتر کشور در حوزه تولید پشت سر گذاشته است، به 

نظر می رسد که انتخاب خوبی برای تصدی این مسئولیت باشد. 
او به عنوان یک هنرمند، پژوهشــگر و مدرس تئاتر در 3 دهه گذشــته 
همیشه با نسل های مختلف و حوزه های شغلی متفاوت تئاتر در ارتباط 
بوده است. مهندس پور همواره با دانشجویان سال های گذشته که شاگرد 
او بوده اند و جوان هایی که این ســال ها همواره در دانشگاه و محیط های 
آموزشی سراسر کشــور با او ارتباط داشته اند و نیز هنرمندان و مدیران 
تئاتری حوزه های مختلف ارتباطی مثبت و مؤثر داشــته است و به نظر 
می آید که جشنواره سی و ششم با دبیری وی بتواند طیف های مختلف 
و گروه های تئاتری سراسر کشور را با این رویداد مهم همراه کند. مسلماً 
جشنواره تئاتر فجر بیشتر از هر چیز به همراهی و همگرایی همه اهالی 
تئاتر نیاز دارد که مهندس پور باتجربه می تواند به خوبی مسیر دستیابی به 

آن را هموار سازد. 

هــنر

مجوز فیلم جنجالی صادر شد

»قاتل اهلی« به سینما می رود 

 هنر/ صباکریمی  شــورای پروانه نمایش مجوز نمایش 3 فیلم »قاتل اهلی« به تهیه کنندگی منصور 
لشــکری قوچانی و کارگردانی و نویسندگی مسعود کیمیایی، »اشنوگل« به تهیه کنندگی و نویسندگی 
ابراهیم اصغری و کارگردانی مشترک هادی حاجتمند و علی سلیمانی در ژانر دفاع مقدس و نیز »شنل« 
به تهیه کنندگی علیرضا شجاع نوری و کارگردانی حسین کندری و نویسندگی حمیدرضا بابابیگی با موضوعی اجتماعی 
را صادر کرد.  هر 3 اثری که مجوز نمایش آ ن ها صادر شده است، در سی و پنچمین جشنواره ملی فجر حضور داشته اند. 
البته »قاتل اهلی« با حواشــی بسیاری روبه رو شد که منجر به درگیری و دعوای میان تهیه کننده و کارگردان گشت. از 
سویی دیگر، در این داستان دلخوری هایی هم برای برخی بازیگران این فیلم همچون پرویز پرستویی و امیر جدیدی به 
وجود آمده بود که به حواشی این فیلم دامن زد.  به نظر می رسد همان طور که قبلاً هم از سوی تهیه کننده »قاتل اهلی« 
اعلام شده بود، قرار است نسخه مورد نظر وی در اکران عمومی به نمایش درآید. پیش از این و در جشنواره نسخه مورد 
تأیید مسعود کیمیایی اکران شده بود که به اختلاف بین کارگردان و تهیه کننده هم منجر گشت.  کیمیایی در این فیلم 
فساد، رانت خواری و سوءاستفاده های مالی طبقه ای از جامعه ایران را به تصویر می کشد که به »آقازاده« ها مشهور هستند. 
امیر جدیدی، پگاه آهنگرانی، پرویز پورحسینی، لعیا زنگنه، رضا رشیدپور، پولاد کیمیایی و ثریا قاسمی از جمله بازیگران 
این فیلم هستند.  همچنین فیلم »شنل« به کارگردانی حسین کندری روایتگر داستان زندگی یک زن پرستار است که 
با شــرایط خاصی با فرزندش زندگی می کند. باران کوثری، رضا بهبودی، بهار کاتوزی، مهدی حسینی نیا، آیسان حداد، 
رضا احمدی و مسعود فروتن در این فیلم نقش آفرینی می کنند. فیلم »اشنوگل« نیز داستان شخصیتی به نام »یونس«، 
فرمانده گردان غواصان، است برزو ارجمند، ماه چهره خلیلی، کاوه سماک باشی و رحیم نوروزی از بازیگران این فیلم هستند.

پرده نقره ای چهره - خبر

مهر: بازیگر ســریال »نفس« بیان کرد که جلیل سامان، کارگردان این اثر، در 
این ســریال روایتی از اتفاقات انقلاب دارد که بی طرفانه بوده و یارکشی نکرده 
اســت. ژاله صامتی درباره دلایل خود برای پذیرفتن کار در این سریال توضیح 
داد: »نفس« کار ویژه ای بود که قبولش کردم. من 3۰ قســمت از این سریال را 
یکجا خواندم و همه چیز آماده بود. همچنین یک تیم درجه یک کنار هم بودند. 
همه این ها باعث شــد من که حدود 1۴ سال در تلویزیون بازی نکردم، در این 

کار حضور داشته باشم. 

جلیل سامان یارکشی نکرده است 

هنر: حبیب ایل بیگی که در ســمت معاون ارزشــیابی و نظارت در برابر اکران 
بسیاری از فیلم های مســئله دار مقاومت کرده و به همین دلیل هدف انتقادات 
تندی قرار گرفته بود، ســرانجام دیروز و با حکم رئیس سازمان امور سینمایی و 
سمعی و بصری جای خود را به ابراهیم داروغه زاده داد.  محمدمهدی حیدریان 
همچنین با تقدیر از نصرت الله مــرادی، رمضانعلی حیدری خلیلی را به عنوان 
معاون جدید توسعه مدیریت و منابع منصوب کرد. همچنین محمود اربابی معاون 

توسعه فناوری و مطالعات سینمایی شد. 

فیلم های توقیفی »ایل بیگی« را برکنار کردند 

ایرنا: معاون اجتماعی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: سریال 
»پرستاران« که پخش آن قبل از عید متوقف شد، بعد از ماه مبارک رمضان دوباره 
از شبکه یک سیما پخش می شود. محمدهادی ایازی افزود: سریال »پرستاران« با 
مشارکت و حمایت وزارت بهداشت ساخته شده است. مشکلی که در پخش این 
سریال داشتیم، زمان نامناسب پخش آن بود که تا حدی مشکل ارتباط با مخاطبان 
را برای این ســریال به وجود آورد. برای جبران این مســئله در حال گفت و گو با 
مسئولان صدا و سیما هستیم که بعد از ماه رمضان در ساعت بهتری پخش شود. 

»پرستاران« بعد از رمضان دوباره پخش می شود 

 باران باســتانی   12 ســال اســت که ماه  
رمضان هــا از شــبکه 3 پخش می شــود و حالا 
می توان آن را یکی از برند های تلویزیون دانســت 
که مخاطبان زیادی دارد و جالب اینکه هر سال به 
مشتریان آن افزوده می شود. همین موضوع یعنی 
افت نکردن با وجود تکرارشــدن هر ساله، برنامه 
»ماه  عسل« را از دیگر برنامه های تلویزیون متمایز 
می کند. در یــک نگاه کلی می توان این نتیجه را 
گرفت که در تلویزیون ایران کم ســابقه است که 
یکی از برنامه های نمایشــی یا غیرنمایشی )البته 
به جز استثناهایی مانند برنامه »نود«( بتواند 12 
سال موفق عمل کند؛ هم در جذب بیننده و هم 
در جریان سازی و اینکه سوژ ه هایی را معرفی نماید 
و مردم و مسئولان از آن ها استقبال کنند و یا به 

عنوان الگو مطرح شوند. 
موفقیت »ماه عســل« را می تــوان از چند زاویه 
بررســی کرد که در این مطلب به برخی از آن ها 

می پردازیم. 

 مجری برای عموم مردم 
احسان علیخانی سال هاســت اجرای برنامه  »ماه 
عســل«  را به عهده دارد. در دو ســه سالی بنا به 
دلایلی بازیگرانی مانند زنده  یاد حسن جوهرچی و 
محسن افشانی به عنوان مجری سکان این برنامه را 
به دست گرفتند اما چندین سال است که تلویزیون 
ترجیــح داده که علیخانی تهیه کنندگی و اجرای 
»ماه عســل« را بر عهده داشته باشد. این مجری 
جوان طرفداران زیادی بویژه در میان خانم ها دارد؛ 
خانم هایــی که معمولاً در زمان پخش این برنامه 
در منزل هستند و می توانند »ماه عسل« را تماشا 
کنند و با شخصیت هایی که علیخانی به برنامه  اش 
مــی آورد، همذات پنداری کنند و سرگذشــت و 

تجربه های آن ها را چراغ راه خود قرار دهند. 
علیخانی اما منتقدان سرسختی هم دارد. برخی 
او را متهــم می کننــد که میهمانان خــود را در 
موقعیت های ســخت قرار می دهــد و مانند یک 
بازجو زندگی آن ها را شــخم می زند، تنگناهای 
زندگــی را به رخ آن ها می کشــد و آن قدر در این 
راه پافشاری می کند که اشکشان را در می آورد و 

در نهایت خودش هم برای همراهی با آن ها قطره 
اشکی می ریزد یا بغضش را رو به دوربین به همه 
نشان می دهد. علیخانی در مواردی به نقض حریم 
شــخصی، اهانت و فریبکاری از سوی منتقدانش 
متهم گشــته و البته چند باری هــم مجبور به 
عذرخواهی شــده اســت.  علیخانــی در واقع به 
مخاطب خاص و منتقدان معدودش فکر نمی کند 
و اصــلاً درصــدد تأمین رضایت آن ها نیســت. 
مخاطب هدف او عموم مردم هستند؛ مردمی که 
در کارهای تلویزیونی به دنبال قهرمانند و دوست 
دارند قصه هایی واقعی را از صفحه تلویزیون تماشا 
کنند.  علیخانی یک بــرگ برنده دیگر هم دارد؛ 
جواب منتقدان را نمی دهد!  او هم به احتمال زیاد 
مثل خیلی از ما در فضــای مجازی می چرخد و 
می داند که کاربران توئیتر، تلگرام، اینستاگرام و... 
دربــاره اش چه می گویند اما همه آن ها را نادیده 

می گیرد. این نشان دهنده سعه صدر علیخانی در 
قبال انتقادات نیست بلکه نشــان می دهد که او 
از ترک تــازی اش و نوع مخاطب خود خبر دارد و 
تصمیم ندارد که شیوه اجرای خود را تغییر دهد. 

مدیران رسانه ملی هم به علیخانی اعتماد کامل 

دارند و به عنوان ناظر فقط کار او را دنبال می کنند 
و احتمالاً از این که برنامه ای توانسته این تعداد از 
مردم را در ساعتی مشخص پای تلویزیون بنشاند، 

احساس خوبی دارند. 
»ماه عســل« برنامه ای گفت و گو و میهمان  محور 
اســت. اما بر خلاف دیگر برنامه های مشابه با آن، 
میهمانانش هنرمندان، ورزشکاران، سیاستمداران 
و چهره های معروف نیستند که به همین وسیله 
مردم را جذب کننــد. اتفاقاً میهمانان این برنامه 
گمنام هایی هستند که در مقطعی از زندگی خود 
مجبور شده اند مانند قهرمان عمل کنند تا بتوانند 
به حیات خود ادامه دهند و یا خانواده و اطرافیان 
خود را از مهلکه ای نجات دهند. به عبارت دیگر، 
افراد خودســاخته ای هستند که زمین خورده اند 
اما بعداً دســت بر زانوی خودشان گذاشته و بلند 
شــده اند ولی به جای راه  رفتن در زمین هموار از 

کوه بالا رفته و پرچــم موفقیت خود را به اهتزاز 
درآورده اند و حالا »ماه عســل« تریبونی شده که 
آن ها بتوانند این موفقیت را به همگان نشان دهند. 
برگ  برنده »ماه عســل« تیم پژوهشی  است که 
سال هاست این برنامه را روی پای خود نگه داشته 
و عنوان بهترین را برای آن به ارمغان می آورد. چند 
نفری هســتند که سال هاست همه اتفاقات ریز و 
درشــت جامعه را از طریق اینترنت و روزنامه ها و 
نشریات مکتوب دیگر جست وجو می کنند و سراغ 
آدم هایــی می روند که سرگذشتشــان زمانی در 
لابه لای هزاران خبر مانند جرقه ای روشن شده و 
بعد از یادها رفته اند. اما گروه تحقیق »ماه عسل« 
درست رفته سراغشــان و به آن ها اجازه داده که 
مگوها و رازهایشــان را برای میلیون ها مخاطب 

بازگو کنند. 

 همه چیز از خود شما شروع می شود 
گاهی هم چهره معروفی که زندگی خاصی داشته 
به »ماه عسل« می آید و از سرنوشت عبرت  انگیز 
خــود می گوید و بــاز هم بــرای برنامه مخاطب 
مــی آورد؛ مثل زمانی که پرســتو صالحی به این 
برنامه آمد و از پدر معتادش گفت و اینکه چطور 
اعتیاد زندگی آن ها را تحت الشعاع قرار داده است؛ 
یا خواهران ووشوکار منصوریان با حضور خود در 
برنامه موجی را در جامعه بــه وجود آوردند و به 
همه آن هایی کــه به دنبال انگیزه برای حرکت و 
آغاز زندگی خوب هستند، یادآوری کردند که همه 
چیز از خود شما شــروع می شود و نباید منتظر 
ماند تا کسی بیاید و برایتان یک بغل خوشبختی 
به ارمغان بیاورد. زندگی دشــوار است و باید راه 
خلاصی از این دشــواری را پیدا کرد و گرنه برای 

همیشه در جا خواهی زد. 
اتفاقاً یکی دیگر از برگ برنده های »ماه عســل« 
همین راه هایی است که هر کسی برای برون رفت 
از سختی ها تجربه می کند. شاید آن راه نسخه ای 
برای موفقیت دیگران نباشــد )زیرا هر کسی باید 
راهش را خودش بیابد( اما جرقه ای است که این 
امید را در دیگران زنده می کند که همیشه راهی 
هست و اگر قفلی هست، حتماً کلیدی هم هست.

چگونه یک برنامه گفت و گو محور در سیما موفق شد

رازهـــای موفقیت »ماه عسل« 

آنچه می خوانید

علیخانی یــک برگ برنــده دارد؛ 
جواب منتقدان را نمی دهد!  این 
نشــان دهنده ســعه صدرش در 
قبال انتقادات نیست بلکه نشان 
می دهــد کــه او از ترک تازی اش 
خبــر دارد و تصمیــم نــدارد که 

شیوه اجرای خود را تغییر دهد
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خط هشدار

خط پليس

اعتماد بى جا
اهل استان فارس هستيم. بعد از يك سال كار و تلاش تصميم گرفتيم چند روزى 
به مسافرت بياييم و حال و هوايى عوض كنيم، بارو بنديل مان را بستيم و راهى 
سفر شديم به مشهد آمديم ســفرى كه هم زيارتى بود و هم سياحتى در يك 
هتل اتاق اجاره كرديم.  ديروز از محل اقامت خود بيرون زديم. مى خواستيم به 
يكى از مجتمع هاى بزرگ تفريحى مشهد برويم. همسرم نگران بود و نمى دانست 
طلاهايش را چه كار كند. به مسئول شيفت شب هتل مراجعه كرديم، موضوع را 
به او اطلاع داديم. ادعا مى كرد كه مى توانيم طلاها را به عنوان امانت در اختيارش 
بگذاريم. من و همسرم فورى به اتاق خود برگشتيم و سه النگو، يك قطعه تك 
پوش، دو جفت گوشــواره، دو حلقه با نگين برليان و انگشتر عقيق، يك حلقه 
پلاتين مردانه و يك حلقه انگشتر نقره گران قيمت را به واحد امانات هتل تحويل 
داديم.  بعد به مجتمع موردنظر رفتيم و اوقات خوشى را سپرى كرديم اما آخر 
شب وقتى به محل اقامت خود برگشتيم متوجه غيبت مسئول شيفت شب شده 
و شواهد امر نشان مى داد كه اين مرد 32 ساله و همسر جوانش طلاها را كه 50 
ميليون تومان ارزش داشــت با خود برده و متوارى شده اند.  موضوع را به پليس 
110 اعــلام كرديم مأموران به هتل آمدند فاكتور خريد طلا ها را به پليس ارائه 
كرديم و تصاوير فيلمبردارى شده توسط دوربين مركز اقامتى هم وجود دارد.  ما 
اشتباه كرديم چرا كه همراه داشتن اينقدر طلا هيچ توجيهى ندارد. از طرفى حالا 
براى مدير مركز اقامتى هم به دليل استخدام چنين فردى گرفتارى درست شده 
است. اعتماد بى جا به چنين فردى و حمل اينقدر طلا همراه من اشتباه بزرگى 

است كه همه بايد براى پيشگيرى از چنين مشكلاتى به آن توجه كنند.

دستگيرى 18 متجاوز مرزى در خراسان رضوى
خط قرمز: نيروهاى مرزبانى هنگ مرزى تايباد ضمن دستگيرى 18 متجاوز در نوار 
مرزى اين شهرستان، دو قاچاقچي مواد مخدر را نيز به دام انداختند. فرمانده مرزبانى 
خراسان رضوى در تشريح چگونگى دستگيرى اين افراد به خبرنگار ما گفت: با تلاش 
نيروهاى مرزبانى هنگ مرزى تايباد، روز دوشنبه  18 متجاوز مرزى كه قصد ورود 
غير قانونى به كشورمان را داشتند، در مرزهاى اين شهرستان دستگير شدند. سردار 
جان نثار خاطر نشان كرد: مرزداران ايست و بازرسي 17 شهريور هنگ مرزي تايباد 
نيز در ادامه تلاش هاي مستمر و عمليات هاي شبانه روزي موفق به كشف و ضبط 
2 كيلوگرم هروئين شــدند. وى گفت: همچنين مرزداران اين ايست و بازرسي دو 
قاچاقچي كه يك نفر ايراني و نفر ديگر تبعه افغانستان بود را بازداشت كردند. فرمانده 
مرزبانى خراسان رضوى با اشاره به امنيت كامل مرزهاي منطقه خاطرنشان كرد: هر 
كسي كه قصد آسيب يا عبور قاچاق را در مرزهاي استان داشته باشد، بايد بداند كه 
مرزداران خراسان رضوى با نهايت غيرت و شجاعت در كنار عبادت خود، به نگهباني 

از اين آب و خاك مي پردازند و دست نااهلان را از اين مرزها قطع مي كنند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خــط قرمز: صبح 10 خــرداد ماه دختر 
جوانى بــا مراجعه به پليس پايتخت اعلام 
كرد كه توســط يك راننده پرايد مورد آزار 

و اذيت قرار گرفته است.
وى در توضيــح اين ماجرا به پليس گفت: 
من ساكن كرج هســتم و در شركتى در 
تهران كار بازاريابى انجام مى دهم، من هر 
روز با مترو به محــل كار مى روم اما امروز 
چون ديرم شــده بود تصميــم گرفتم با 
خودرو به تهران بيايم به همين دليل سوار 
پرايدى شــدم كه در صندلى عقبش چند 
مسافر داشــت و من نيز در صندلى جلو 

نشستم.
وى ادامــه داد: بعــد از طى چند كيلومتر 
تمامى مسافران از خودرو پياده شدند و من 
و راننده جــوان پرايد داخل خودرو بوديم، 
هنوز مسافتى را طى نكرده بوديم كه راننده 

پرايد در مكان خلوتى خودرو را متوقف كرد 
و من را مورد اذيت و آزار قرار داد، در حالى 
كه فريادهــا و التماس هايم بى نتيجه بود، 
موفق شــدم در خودرو را باز كرده و خودم 
را به بيرون از ماشين پرتاب كنم، در همين 
حين با استفاده از تلفن  همراه از راننده پرايد 
و خودرويش فيلمبردارى كردم كه راننده با 
ديدن فيلم گرفتن من متوارى شد؛ زمانيكه 
خــود را به بيرون از خــودرو پرتاب كردم، 

پاهايم نيز آسيب ديد.
پس از ثبت شكايت دختر جوان و تشكيل 
پرونده در شعبه سوم دادسراى امور جنايى 
تهران تيمى از مأموران اداره آگاهى تهران 
با دستور بازپرس براى شناسايى و بازداشت 

راننده پرايد دست به كار شده و موفق شدند 
وى را بازداشت كنند.

متهم اين پرونده در ابتداى بازداشت منكر 
تعرض به دختر جوان شــد اما زمانيكه با 
شاكى مواجه حضورى شد به ناچار لب به 
اعتراف گشــود و گفت: متأهل هستم و به 
زودى دومين فرزنــدم به دنيا مى آيد، من 
اصلاً نمى خواستم اين كار را انجام دهم اما 
در يك لحظه شــيطان مرا وسوسه كرد و 

دست به اين كار زدم و اكنون پشيمانم.
بــا اعتراف راننده پرايد، ســجاد منافى آذر 
بازپرس امور جنايى تهران دســتور داد تا 
براى شناسايى جرايم احتمالى  تحقيقات 

متهم از سوى اداره آگاهى صورت گيرد.

فيلم دخترجوان عامل دستگيرى راننده شيطان صفت
پاى چند مرد ايرانى و خارجى 

به پرونده ستايش 16 ساله باز شد 

خط قرمز: رابطه نامشروع چند پسر جوان با دخترجوان 
سرانجامى جز تحمل زندان و ضربات شلاق نداشت.

نوزدهم مردادماه سال 92، دختر 16 ساله افغان خودش 
را به پليس تهران رساند و از پنج تبعه افغان و يك پسر 
ايرانى به اتهام تعرض شكايت كرد. او توضيح داد: متهمان 
در يكــى از باغ هاى ورامين من را مورد آزار و اذيت قرار 
دادند و از من فيلم گرفتند و تهديدكردند اگر شــكايت 

كنم فيلم را پخش خواهند كرد.
با طرح شــكايت، مأموران پليــس دو افغان به نام هاى 
محمد و صادق و پســر 21 ســاله ايرانى را كه رضا نام 
داشــت، بازداشت كردند. اعضاى ديگر باند، اما موفق به 
فرار از كشور شــدند. رضا اتهامش را انكار كرد و گفت: 
محمد از دوستانم بود. او يك روز از من خواست با موتور، 
او و دخترى به نام ســتايش را كــه افغان بود، به باغى 
در ورامين برســانم. من آن ها را جلوى باغ پياده كردم و 
از ماجراى تعرض خبر ندارم. محمد هم در بازجويى ها 
گفت: روز حادثه من و ستايش در يكى از رستوران هاى 
شمال شــهر ناهار خورديم و همراه رضا براى تفريح به 
باغى در ورامين رفتيم. در باغ چند نفر از دوستانم به ما 
ملحق شدند و با رضايت ستايش با او رابطه برقرار كرديم. 
با كامل شدن بررسى ها پرونده در دادگاه كيفرى استان 
تهران بررسى شــد. هيئت قضايى بعد از شور محمد و 

صادق را به اعدام و رضا را به زندان محكوم كردند.
با اعتراض متهمان، پرونده در ديوان عالى كشور بررسى  
شــد و قضات ديوان با قبول اعتــراض، پرونده را براى 
رســيدگى دوباره به شعبه هشتم دادگاه كيفرى استان 
تهران به رياست قاضى اصغرزاده و مستشار توكلى ارجاع 
دادند. ستايش در جلسه رسيدگى توضيح داد: چند روز 
قبــل از حادثه تلفن همراهم را گم كرده بودم و محمد 
آن را پيدا كرده بود. آن روز براى اينكه گوشى موبايلم را 
تحويل بگيرم به رستورانى كه آدرسش را داده بود، رفتم. 
او و دوستانش داخل رستوران دست و پايم را بستند و 
من را به باغ كشــاندند و... سپس سه متهم در جايگاه 
حاضر شدند و اتهامشان را انكار كردند. هيئت قضايى بعد 
از بازبينى تصاوير دوربين مداربسته رستوران دريافتند 
كه شــاكى همراه محمد وارد رســتوران و بعد از صرف 
غذا همراه او خارج شده است. بنابراين بعد از شور رضا را 
تبرئه و محمد و صادق را به اتهام رابطه نامشروع به 99 

ضربه شلاق محكوم كردند.

خط عبرت

مادر زاهدانى پس از قتل نوزاد 
6 ماهه خودكشى كرد 

دستگيرى واقعى  همه اعضاى 
باند مجازى «سلطان گل»

خط قرمز: زنى در زاهدان كه از 
ازدواج اجبارى در رنج بود نوزادش 
را كشــت و خودش را هم از بين 

برد. 
با تــلاش كارآگاهان پليس آگاهى 
اســتان، راز قتل نوزاد شش ماهه 

توسط مادر سنگدل، كشف شد. 
ســردار حســين رحيمى رئيس 
پليس سيســتان و بلوچستان در 
تشريح اين خبر گفت: كارآگاهان 
پليــس آگاهــى از طريــق مركز 

فوريت هاى پليسى 110 از قتل زن 32 ساله و نوزاد شش ماهه اش در خانه اى واقع در 
يكى از خيابان هاى شهرستان زاهدان در حالى كه بر اثر ضربات چاقو به قتل رسيده 

بودند، مواجه شدند. 
رئيس پليس استان سيستان و بلوچستان با اشاره به اينكه چاقو مورد استفاده شده در 
اين قتل ها در صحنه جرم به جا مانده بود، افزود: كارآگاهان پليس اقدامات تخصصى خود 

را براى شناسايى عامل اين جنايت آغاز كردند. 
وى تصريح كرد: كارآگاهان پليس در تعاقب پايش هاى ميدانى و انجام تحقيقات تخصصى 
دريافتند كه مادر اين نوزاد به دليل ازدواج اجبارى با همسرش مبتلا به بيمارى روحى و 

روانى بوده و اختلافات گسترده با وى داشته است. 
رحيمى تشــريح كرد: در ادامه تحقيقات تخصصى پليس مشخص شد مقتول به دليل 
اختلافات خانوادگى، به بهانه شير دادن كودك شير خوار خود را داخل اتاق برده و پس 

از اينكه وى را با چاقو به قتل رساند، خودكشى مى كند.

خط قرمز: رئيــس پليس مبارزه 
بــا مواد مخــدر ناجــا از انهدام و 
دستگيرى اعضاى باند سلطان گل 
كه در فضاى مجازى اقدام به توزيع 

مواد مخدر مى كردند، خبر داد.
ســردار محمد مســعود زاهديان در 
تشــريح جزئيات اين خبر اظهار كرد: 
اقدامات پليس در شناســايى اعضاى 
باند توزيع مواد مخدر و روانگردان به 
نام «سلطان گل» كه در فضاى مجازى 
و شبكه هاى اجتماعى فعاليت داشتند، 

به ثمر نشست. وى افزود: اعضاى اين باند در فضاى مجازى اقدام به توزيع مواد مخدر وقرص هاى 
روانگردان و توهم زا مى كردند كه با هوشــيارى و اقدام بموقع پليس مبارزه با مواد مخدر ناجا 
دستگير شدند. رئيس پليس مبارزه با مواد مخدر ناجا ادامه داد: اين افراد طعمه هاى خود را از 
شبكه هاى اجتماعى و مجازى انتخاب كرده و با توزيع موادى از قبيل گل، شيشه و LSD، درآمد 
نامشروع كسب مى كردند. وى با بيان اينكه در برخى موارد اعضاى شبكه با ايجاد ارتباط سورى 
در بســتر فضاى مجازى و اخذ مبالغى براى تأمين ماده مخدر، بدون تأمين مواد درخواستى 
متقاضى، پول را برداشــت و از دسترس خارج مى شدند، گفت: سودجويان و قاچاقچيان بايد 
بدانند هرگونه تحرك خلاف قانون از ديد پليس مخفى نمى ماند و درهر شرايطى رصد خواهند 
شد. ســردار زاهديان خطاب به شهروندان خاطر نشان كرد: خانواده ها هوشيار باشند، حضور 
فرزندان خود را در فضاى مجازى كنترل كنند و در كنار آن ارتباط خود را با پليس قطع نكنند 
كه پليس خادم و خدمتگزار مردم اســت و در حوزه مبارزه با مواد مخدر از همكارى خبرى با 

پليس دريغ نورزند و مطمئن باشند كه پليس در حفظ هويت افراد دقت كافى خواهد داشت.



خط بين الملل

17 سال محكوميت اشتباهى در آمريكا 
خط قرمز: مرد آمريكايى كه 17 ســال به خاطر اظهارات يك شاهد، بى گناه 
پشــت ميله هاى زندان افتاده بود، با دستگيرى ســارقى هم اسم و هم قيافه 

خودش، سرانجام دركمال ناباورى مجوز آزادى گرفت. 
به گزارش پليس ايالت «ميســورى»، «ريچارد آنتونى جونز» در سال 1999 به 
اتهام سرقت مسلحانه از فروشــگاهى در «كانزاس سيتى» و ضرب و شتم زن 
جوان مغازه دار دســتگير شد. گرچه كارآگاهان در صحنه جرم هيچ مدركى 
عليه جونز پيدا نكردند اما يكى از شاهدان كه تصوير گنگى از سارق در ذهنش 
بود پس از مواجهه با ريچارد جونز او رابه عنوان ضارب شناسايى كرد و دادگاه 
نيزبراساس اين شهادت حكم به زندان او داد.در طول 17 سال گذشته، جونز 
بارها ضمن اظهار بى گناهى اش، خواستار بازنگرى دوباره پرونده و از سرگيرى 
تحقيقات شده بود اما درخواســت هايش هر بار از سوى مسئولان قضايى رد 
شد.اما سرانجام با كمك هم سلولى هايش، سارقى را شناسايى كرد كه علاوه بر 
اينكه شباهت زيادى به او داشت، هم نامش هم بود.او با اعلام اين مشخصات 
به وكيل پرونده اش تحقيقات را به جريان انداخت تا اينكه دربررسى ها مشخص 
شد در اين 17 سال به جاى سارقى همنام وشبيه خودش درزندان بوده است. 
پس ازاثبات بى گناهى اين مرد، قضــات رأى به آزادى اش دادند.جونز پس از 
آزادى درحالى كه ناباورانه اشك مى ريخت به خبرنگاران گفت: «وقتى آن سارق 
را ديدم خودم اين شباهت را باور نمى كردم. در نگاه اول احساس كردم خودم 
را ديدم. اما خوشحالم كه سرانجام پس از 17 سال حقيقت روشن شد. هرچند 

بهترين سال هاى زندگى ام را بى دليل پشت ميله هاى زندان گذراندم.»

محاكمه انگليسى بى رحم به خاطر 
قتل زن محجبه و دو كودكش 
خط قرمز: مرد جوان كه در جنايتى كور، همســر 
محجبه و دو دختر خردســالش را به قتل رسانده بود، 
پشــت درهاى بسته محاكمه شــد. به گزارش پليس 
انگليس، «سامى ســالم» 30 ساله كه اهل يمن است 
و از ســال 2009 با همســر جوان و محجبه اش در 
ليورپول زندگى مى كرد در اين جنايت هولناك علاوه 
برهمســرش «آرنا سعيد»، دو دختر 4 و 6 ساله اش را 
نيز در آپارتمان شان كشته بود.وى كه بلافاصله پس 
ازجنايت دستگير شده بود تحت بازجويى قرار گرفت 

اما پليس به دلايلى حاضر به انتشــار اعترافات او و جزئيات پرونده نشــد. خانواده 
همســر وى كه در يمن زندگى مى كنند به رسانه ها گفته اند در شوك اين اتفاق 
هستند.چراكه تصور مى كردند اين خانواده روابط خوبى دارند اما هنوز پاسخى براى 
علت وانگيزه اين جنايت پيدا نكرده اند.اين متهم اواخر هفته گذشته در ليورپول پاى 
ميز محاكمه نشست اما پليس با توجه به اينكه همچنان تحقيقاتش تكميل نشده 

است اطلاع رسانى در اين باره را به تكميل اطلاعات موكول كرد.
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خفاش شب جهرم 
به هلاكت رسيد 

خط قرمز: قاتلى كه پــس از ارتكاب دو فقره قتل، يك 
سال و نيم متوارى بود، شب گذشته در يكى از روستاهاى 

شهرستان جهرم، توسط پليس به هلاكت رسيد. 
ســردار احمد على گودرزى رئيس پليس استان كرمان 
بااعلام اين خبر گفت: در پى وقوع دو فقره قتل توســط 
شخصى و متوارى شدن قاتل، موضوع به صورت ويژه در 
دستور كار مأموران انتظامى شهرستان جهرم قرار گرفت.

وى افــزود: پس از هماهنگى با مقام قضايى و يكســرى 
اقدامات اطلاعاتى و پليسى، شب گذشته مخفيگاه متهم 
كــه خودش را به عنوان خفاش شــب معرفى كرده بود 
شناسايى و در يك عمليات موفق پليسى با گلوله مأموران 

انتظامى به هلاكت رسيد. 
اين مقام انتظامى خاطرنشان كرد: ايجاد رعب و وحشت 
در منطقه، تيراندازى به سمت مأموران نيروى انتظامى، 
اخاذى از مردم و خريد و فروش مواد مخدر از جرايمى بود 

كه اين قاتل فرارى انجام داده بود.

دستگيرى عاملان گشت ارشاد 
قلابى در پارك ملت مشهد

خــط قرمز: جانشــين فرماندهى انتظامى مشــهد از 
دستگيرى سه زورگير مأمورنما در يكى از پارك هاى اين 
شهر خبر داد. سرهنگ على اكبر حسين پور گفت: در پى 
گزارش چند فقره اخاذى و زورگيرى از شهروندان توسط 
سه جوان مأمورنما در پارك ملت مشهد، تحقيقات پليسى 
در اين باره آغاز شد. وى افزود: تيم دايره آگاهى كلانترى 
ســجاد در اين مأموريت ضربتى با كنترل و مراقبت هاى 
نامحسوس ســه متهم پرونده كه 23 ســاله هستند را 

شناسايى و در حال ارتكاب جرم دستگير كردند.
وى  گفت: اين ســه جوان در اعترافات اوليه خود مدعى 
شدند كه در ابتدا از سر شوخى لباس نظامى به تن كرده 
و در پارك ملت به شــهروندان تذكــر مى دادند اما كم 
كم نقشــه اخاذى و زورگيرى را طراحى و شهروندان را 
سركيسه مى كردند. به گفته حسين پور، سه متهم پرونده 
به مراجع قضايى معرفى شــدند و تحقيقات در اين باره 

ادامه دارد.

خط خبر
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خط قرمز: جوان تربت جامى كه هنگام تفريح خانوادگى، 

ازروى تــرس مــادرش را به ضرب گلوله كشــته بود، با 

اعترافات تــكان دهنده خود پــرده از راز مرگ مادرش 
برداشت.

به گزارش خبرنگار ما در اولين ساعات بامداد روز گذشته 

مرگ مشكوك زنى در بيمارستان سجاديه تربت جام به 

مأموران انتظامى گزارش شــد. به دنبال آن بازپرس ويژه 

قتل عمد دادســراى اين شهرســتان به همراه اكيپى از 

كارآگاهان جنايى در بيمارستان حاضر شده و به تحقيق 
پيرامون ماجرا پرداختند.

در اين تحقيقات، پسر خانواده به كارآگاهان جنايى گفت: 

براى تفريح بــه كوهاى «قلعه گچ» رفته بوديم كه مادرم 

براى كارى از چادر خارج شــد؛ هــوا تاريك بود و زمان 

زيادى از رفتن مادرم گذشته بود كه من نگران به دنبال 

او رفتم؛ چند قدمى از چادر فاصله گرفته بودم كه ديدم 

فردى به طرز مشكوكى به طرف چادر ما مى آيد؛ من كه 

حسابى ترســيده بودم، با اسلحه اى كه همراه داشتم، به 
طرف او شليك كردم.

اين پســر جوان ادامه داد: پس از شليك من، آن شخص 

روى زمين افتاد و من به طرف او رفتم؛ وقتى بالاى ســر 

جسد رسيدم، فهميدم كه چه اتفاق هولناكى افتاده و من 
به اشتباه مادرم را مورد هدف گلوله قرار داده ام.

بنابراين گزارش پســر خانواده پــس از اين اظهارات، به 

دستور مقام قضايى و براى بازجويى هاى بيشتر بازداشت و 
در اختيار كارآگاهان جنايى قرار گرفت.

اعتراف هاى تكان دهنده جوانى كه مادرش را كشت

انتظامى  فرمانــده  قرمز:  خط 
مشــهد مقدس از دســتگيرى 
گردانندگان يــك باند حرفه اى 
سرقت خودرو در اين شهر خبر 

داد.
سرهنگ محمد بوستانى گفت: 
بــا دريافت گــزارش چند فقره 
ســرقت خودرو در محدوده هاى 
بلوار پيروزى و مناطق غربى شهر 
تحقيقات پليسى در دستور مأموران سركلانترى غرب پليس مشهد قرار گرفت.

وى افزود: تيم دايره آگاهى كلانترى آبكوه مشــهد در اين مأموريت ضربتى، با 

ردزنى هاى گسترده و بررسى سرنخ هاى موجود، به اطلاعاتى دست يافتند كه 

منجر به دستگيرى دو تن از گردانندگان باند سرقت كه با خودروى پرايد در بلوار 
ساجدى مشهد درحال تردد بودند، شد.

رئيس پليس مشهد خاطر نشان كرد: مأموران در بازر سى از خودروى متهمان 

مقادير زيادى وســايل و مدارك شناسايى مسروقه كشف كردند. همچنين در 

بازرسى از منزل متهم اصلى پرونده، يك خودروى سوارى پرايد سرقتى كشف 
شد.

وى گفت: تحقيقات از دو متهم دستگير شده نشان مى داد زن و شوهرى جوان 

نيز در اين سرقت ها دست داشته و از اعضاى باند سرقت مى باشند، كه اين دو 

متهم نيز در اقدامى غافلگيرانه دستگير و در بازرسى از مخفيگاه آنان مقاديرى 
وسايل سرقتى كشف شد.

به گفته سرهنگ بوستانى اعضاى اين باند در ادامه تحقيقات اعتراف كردند كه 

يك خودروى پرايد ديگر را نيز پس از سرقت، اوراق كرده و لاشه خودرو را در 

حوالى شهرك پرديس مشهد رها ساخته اند كه بازجويى و تحقيقات از متهمان 

براى دستيابى به ساير جرايم ارتكابى و كشف سرقت هاى انجام شده توسط آنان 
در حال انجام است.

دستگيرى ماشين دزدهاى 
غرب مشهد سواربر پرايد دزدى

خط قرمز: پرونده زن جوان 
كه با همدســتى شوهر سابق 
خود، ســناريوى قتــل مرد 
جوان ثروتمند مقيم آلمان را 
طراحى و اجرا كــرده بودند، 
بــراى محاكمــه بــه دادگاه 
كيفرى اســتان تهران ارسال 

شد. 
رســيدگى بــه پرونــده اين 
جنايت، از حدود چهار ســال 

قبل و به دنبال ناپديد شدن مرموز و ناگهانى مرد جوان ايرانى مقيم آلمان آغاز شد. كارآگاهان 
همزمان با شروع تحقيقات و رديابى هاى تخصصى، پى بردند مرد گمشده با زن جوان مطلقه اى 

ارتباط داشته است. 
بنابراين «فرانك» را شناسايى و تحت بازجويى قرار دادند اما او ابتدا منكر آشنايى با «كاميار» شد. 
تا اينكه در تحقيقات بعدى و با مشاهده مستندات پليس چاره اى جز بيان حقيقت نديد و به 

قتل مرد جوان با همدستى شوهر سابق اش و برادر خود اعتراف كرد.
او گفت: «مدتى قبل باكاميار آشنا شدم و با هم رابطه صميمانه اى داشتيم. تا اينكه براى سرقت 

پول ها و اموالش نقشه اى كشيده و با كمك دو همدستم اجرايش كرديم. 
بدين ترتيب طبق برنامه، او را ربوده و در بيابان هاى كهريزك كشــتيم. بعد هم جسدش را به 

آتش كشيديم.»
به دنبال اعتراف هاى هولناك زن جوان، دو همدســت ديگرش نيز شناسايى و دستگير شدند. 
كه آن ها هم به اتهام مشاركت در قتل اعتراف كردند. پس از كشف جسد و تحقيقات تكميلى، 
پرونده با صدور كيفرخواست عليه متهمان، براى محاكمه به دادگاه كيفرى استان تهران ارجاع 

شد. قرار است عاملان اين جنايت هولناك محاكمه شوند.

نقشه كثيف زن مطلقه 
براى جوان ثروتمند مقيم آلمان 

 پرونده زن جوان 
كه با همدســتى شوهر سابق 
خود، ســناريوى قتــل مرد 
جوان ثروتمند مقيم آلمان را 
طراحى و اجرا كــرده بودند، 
بــراى محاكمــه بــه دادگاه 
كيفرى اســتان تهران ارسال 

رســيدگى بــه پرونــده اين 
جنايت، از حدود چهار ســال 



 فوتبال  حميــد رضا عــرب   براى 
سردارآزمون دوشــنبه شب، شــبى متفاوت 
بود. شبى به ياد ماندنى. بســى بزرگ تر از آن 
روز كه اوليــن گل ملى اش را به ثمر رســاند يا 
آن گل هايى كــه وارد دروازه بايــرن مونيخ و 
اتلتيكومادريد كرد. سردارآزمون با گلش زمينه 

ساز صعود ايران به جام جهانى شد. 
*  با اين گل در بازى شماره 26 ملى خود، 19 
گله شدى و در كنار غلامحسين مظلومى 
پنجمين گلزن تاريــخ فوتبال ايران لقب 

گرفتى. چه حسى دارى؟
حــس خوبى اســت امــا هيــچ وقــت دنبال 
ركوردشكنى و اين چيزها نبودم. قبل از بازى هم 
گفتم كه برد ايران مهم تر از گلزنى من است اما 
خدا را شكر كه گل زدم چون براى يك مهاجم 

چيزى شيرين تر از گلزنى نيست.
*آن هم گلى كه باعث صعود ايران به جام 

جهانى  مى شود.
اين ها لطف خداســت اما نبايــد از تلاش همه 
بازيكنان غافل شــويم. فكر مى كنم گل مهدى 
طارمى هم ســهم زيادى دراين صعود داشت. 
ما بايد از رفتن به جام جهانى خوشحال باشيم 
نه گلزنى و ركوردشكنى هاى من. باور كنيد آن 
لحظه فقط به اين موضوع كه  مى توانيم دوباره 
در جام جهانــى فوتبال ايــران را مطرح كنيم 

فكرمى كردم نه گلزنى ام.
* بعد ازبازى خيلى جنب و جوش داشتى.

طبيعى است چون به جام جهانى رفته بوديم. چه 
چيزى بالاتر از اين. بايد خودم را تخليه مى كردم. 
البته خودم دقيقا الان يادم نيست كه چه كارهايى 

مى كردم اما  مى دانم كه حس بسيارعجيبى بود.
*جام جهانى جايى برگزارمى شود كه تو 
در آن تجربه زيادى دارى. حضور در ليگ 
روســيه چه قدر به موفقيت احتمالى تو 

دراين بازى ها كمك مى كند؟
قطعا خيلى زياد. با فوتبال روس ها آشنا هستم. 
زمين هاى بازى شان را مى شناسم وخوب مى دانم 
كه آنجا چه خبر است. فكر مى كنم روسيه ميزبانى 
بسيار خوبى داشته باشد و ما بايد از اين فرصت باقى 
مانده تا شروع جام جهانى نهايت استفاده را ببريم.

جام جهانى روسيه خوراك من است.
* كى روش درنشســت خبــرى ازبى 
توجهى ها گله كرد. انگارسرمربى تيم ملى 

ازمسائلى نگران و ناراحت است.
او حق دارد چون آن برنامه هايى كه مد نظرش 

بود پياده نشــده. با وجود كمبود هــا ما به اين 
نتيجه رســيديم و شــك نكنيد كه اگر تدارك 
مناسبى براى تيم ملى لحاظ شــود ما از گروه 

صعود مى كنيم.
* فكرنمى كنى صعود از گروه جام جهانى 

قدرى رويا پردازانه باشد؟
نه رويانيست. ما مى توانيم اين كار بزرگ را انجام 
بدهيم به شرط آنكه تا قبل ازحضور در روسيه 

خوب آبديده شويم.
*قراراست درهمين راستا مهرماه با روسيه 

بازى كنيد.
اين خيلى خوب اســت كه چنين بازى بزرگى 
فراهم شده اســت. به نظر من اين بازى ها بايد 
تكرار شــود. اميدوارم لااقل  5بازى با تيم هاى 

بزرگ دنيا داشته باشيم.

اكبر صادقى به پديده پيوست
ورزش:  بازيكن فصل گذشته نفت تهران به جمع شاگردان رضا مهاجرى 
اضافه شد. اكبر صادقى هافبك باتجربه سال هاى قبل پديده خراسان 
دوباره به اين تيم بازگشت. صادقى در سال نخست حضور پديده در ليگ 
برتر، يكى از مهره هاى تاثيرگذار اين تيم بود و همواره توانست با عملكرد 

خوب و كم اشتباه خود براى نماينده خراسان موثر باشد.

12 شهريور، پرسپوليس - وردربرمن
ورزش: الكساندر نورى سرمربى موفق تيم وردربرمن براى مشاهده 
بازى ايران - ازبكستان به تهران سفر كرد و از نزديك اين بازى را تماشا 
كرد، صحبت هايى با اين سرمربى براى ديدار دوستانه با پرسپوليس 
انجام شده و توافقات اوليه صورت گرفته است تا تيم وردربرمن به ايران 
ســفر كند و برابر قهرمان ليگ ايران، پرسپوليس به ميدان برود.  در 
صورتى كه تمامى شرايط مهيا شود، اين ديدار روز12 شهريور برگزار 
خواهد شد. بايد منتظر ماند و ديد كدام بازيكنان معروف در ليست 

الكساندر نورى حضور خواهند داشت وبه ايران سفر مى كنند.

قرارداداستقلال خوزستان با دو بازيكن 
جديد

ورزش:  عباس بوعذار هافبك 25 ساله و خوزستانى تيم نفت تهران 
با حضور در دفتر مديركل ورزش  و جوانان خوزستان و عقد قراردادى 
يك ساله به اين تيم پيوست تا آبى پوشان را در ليگ هفدهم همراهى 
كند.همچنين   موسى كولى بالى بازيكن تيم فوتبال سپاهان اصفهان 
نيز پس از مذاكره با مديركل ورزش و جوانان خوزســتان و عبداالله 

ويسى براى يك فصل با اين تيم قرارداد بست.

پيشنهاد جالب كارلوس كى روش به 
سرمربى وردربرمن

مهر: ســرمربى تيم ملى فوتبال ايران به آلكســاندر نورى پيشنهاد 
جالبى داد.كارلوس كى روش كه به همراه آلكساندر نورى در گفتگوى 
مشتركى پس از صعود تيم ملى شركت كرده بودند ضمن تمجيد از 
عملكرد سرمربى ايرانى تيم فوتبال وردربرمن گفت: اميدوارم فصل 
آينده هم موفقيت هايت ادامه داشته باشد و بتوانى  حداقل دو بازيكن 
ايرانى را هم به تيمت ببرى چرا كه آنها استحقاق اين را دارند.آلكساندر 

نورى هم با لبخند به اين پيشنهاد كارلوس كى روش پاسخ داد.

مصدوميت جهانبخش جدى نيست
ورزش:  عليرضاجهانبخش بازيكن تيم ملى كشورمان مقابل ازبك 
ها از ناحيه كمر و پهلو با ضربه شــديدى روبه رو شد كه همين اتفاق 
اجازه ادامه كار به اين بازيكن را نداد در حالى كه آسيب ديدگى قبلى 
اين بازيكن از كشاله ران بود. بنا به اعلام كادر پزشكى جهانبخش با 
دو هفته فيزيوتراپى مشــكلى براى حضور در تمرينات پيش فصل 

باشگاهى خود در هلند نخواهد داشت.

تازه واردهاى سياه جامگان
ورزش:  اكبر محمدى، دستيار اكبر ميثاقيان در تيم سياه جامگان 
قرارداد خود را به مدت يك فصل ديگر با اين باشگاه تمديد كرد.سهيل 
صالحى ، هافبك فصل پيش نفت و گاز گچساران  به عنوان سهميه 
اميد و با قراردادى دو ساله شــاگرد اكبر ميثاقيان در سياه جامگان 
مشهد شــد.همچنين حســين مددى، هافبك مهاجم فصل پيش 
آلومينيوم اراك با قراردادى دو ساله به سياه جامگان پيوست.  محسن 
آقايى، مدافع فصل پيش اين تيــم نيز قراردادش را به مدت دو فصل 

ديگر  با سياه و قرمز پوشان مشهدى تمديد كرد .

بيش از 44 ميليارد  تومان پاداش ايران 
براى حضور در جام جهانى

ايســنا: پاداش تيم ها براى جام جهانى 2018 روســيه نســبت به جام 
جهانى گذشــته در برزيل افزايش يافته اســت.به  اين  ترتيب طبق اعلام 
كميته  اقتصادى فيفا، تيم   ملى فوتبال ايران به دليل صعود به جام جهانى 
10 ميليون دلار پــاداش دريافت خواهد كرد كه البتــه اين رقم از هزينه 
آماده سازى جدا اســت.بر اين اســاس هر تيمى نيز براى حضور در جام 
جهانى دو ميليون دلار براى آماده سازى خود دريافت خواهد كرد و البته 
حق بيمه و پرداختى به باشگاه هايى كه بازيكنانشان در جام جهانى حضور 
دارند نيز از اين مبلغ جداست. با تجميع اين دو رقم، پاداش صعود ايران با 
احتساب دلار 3720 تومان به 44 ميليارد و 600 ميليون تومان مى رسد.

احتمال جدايى دخسوس از گسترش 
فولاد قوت گرفت

ورزش: فرناندو دخسوس، دروازه بان برزيلى گسترش فولاد كه فصل 
گذشته با پيراهن اين تيم در ليگ برتر به ميدان رفت، احتمالاً در فصل 
جديد ليگ برتر در اين تيم حضور نخواهد داشت.اين دروازه بان برزيلى 
يك فصل ديگر با گسترش فولاد قرارداد دارد، ولى مسئولان باشگاه و كادر 
فنى درصدد هستند تا از سهميه خارجى در پسُت هاى ديگر استفاده 

كنند. با اين شرايط دخسوس از گسترش راهى تيم ديگرى خواهد شد.

ضد حمله

كارت بازى « منشا» صادر مى شود 
ورزش: بهاروند ر ئيس سازمان ليگ برتر در تازه ترين صحبت هاى خود مى گويد: « الان 
با تيم هاى ليگ يكى، حدود 20 باشگاه بدهكار داريم. نمى شــود گفت كه هر 20 باشگاه 
نمى توانند بازيكن بگيرند. اين اتفاق ضربه زدن به فوتبال كشور است. حتى باشگاه بدهكارى 
كه رأى محكوميت قطعى گرفته، مى تواند با يكسرى شرايط خاص، بازيكن خارجى بگيرد. 
پرسپوليس هم تمام پرونده هاى خود را دارد رســيدگى مى كند و يك سرى باشگاه ها هم 
بدهى هايشان را به صورت قسط  بندى پرداخت مى كنند. اين خودش يك قدم بزرگ و مثبت 

است. اما آنها بايد تعهد بدهند كه اين پرونده  ها را به سرانجام مى رسانند.»
با استناد به صحبت هاى بهاروند براحتى مى شود پى برد مصوبه پيشين فدراسيون فوتبال 
مبنى بر اينكه تيم  هاى بدهكار تا زمان تســويه حساب كامل حق استفاده از خارجى ها را 

نخواهند داشت، لغو شده است.  
منشا  يكى از بازيكنانى بود كه بعد از حضور در پرسپوليس سازمان ليگ برتر و فدراسيون 
فوتبال به دفعات گفته بودند كارت حضور او در تيم پرســپوليس بــا توجه به بدهى هاى 

خارجى اين تيم صادر نخواهد شد.

نشان لياقت براى كارلوس كى روش
سينا حسينى : رسانه هاى دولتى پس از پنجمين صعود ايران به رقابت هاى جام جهانى 
و دومين صعود متوالى فوتبال ايران با كارلوس كى روش  از پيشــنهاد اهداى نشان لياقت 
دولت حسن روحانى به ســرمربى پرتغالى تيم ملى خبر دادند و تاكيد كردند اين اتفاق به 

زودى رخ خواهد داد.
اين براى نخستين بار بود كه تيم ملى، مقتدرانه و زودهنگام صعود به جام جهانى را تجربه 
كرد، آن هم با ركوردى خارق العاده و هشــت بازى بدون گل خورده و شكست.اين افتخار 
باعث شده به دولت روحانى پيشنهاد شود كه به كارلوس كى روش كه تيمى با صلابت آماده 

و راهى جام جهانى كرد، نشان لياقت از سوى دولت اهدا شود.
روز گذشته نيز 161 نماينده مجلس در بيانيه اى با تبريك راه يابى تيم ملى فوتبال كشورمان 
به جام جهانى  از مربيان و اعضاى تيم ملى تقدير كردند. به نظر مى آيد كارلوس كى روش 
براى اولين بار در تاريخ ورزش ايران به عنوان نخســتين مربى غير ايرانى نشان لياقت را از 

بالاترين مقام اجرايى كشور دريافت كند. 
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ورزشـــى

پنجشنبه 25 خرداد  ليگ جهانى واليبال
 ايران - آمريكا

 ساعت: 19:55 زنده از شبكه ورزش
پنجشنبه 25 خرداد ليگ جهانى واليبال

 لهستان - روسيه
 ساعت: 22:55 زنده از شبكه ورزش

 جمعه 26 خرداد  ليگ جهانى واليبال
 ايتاليا - فرانسه

 ساعت: 19:40 زنده از شبكه ورزش
جمعه 26 خرداد ليگ جهانى واليبال

 بلژيك - كانادا
 ساعت: 22:40 زنده از شبكه ورزش
شنبه 27 خرداد ليگ جهانى واليبال

 لهستان - ايران
 ساعت: 22:55 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

حسينى: بازى تشريفاتى براى كى روش 
معنايى ندارد

ورزش: مدافع تيم ملى درباره حضور تيم ايران در جام جهانى گفت: فعلا تمركزمان روى 2 
بازى آينده است تا مسابقات مقدماتى جام جهانى را به پايان برسانيم و هنوز يك سال تا آغاز 
جام جهانى مانده است.سيد جلال حسينى درباره اينكه تيم كشورمان بدون گل خورده به 
جام جهانى صعود كرده، گفت: از همه مهم تر برنامه ريزى اســت كه براى تيم ملى مى شود 
همه چيز خوب است و از آقاى تاج تشــكر مى كنم اما باز هم بايد كار بيشترى كنيم.مدافع 
تيم ملى در خصوص اينكه آيا   دو بازى آينده براى ايران تشريفاتى خواهد بود، گفت: شما به 
خوبى كى روش را مى شناسيد و بازى تشريفاتى برايش معنايى ندارد اصلا اين طور نيست كه 

ما بخواهيم دو بازى آينده را تشريفاتى قلمداد كنيم. 

حمله دوباره سرمربى قطر به كادر فنى و 
بازيكنان ايران!

ورزش: خورخه فوساتى، سرمربى تيم ملى فوتبال قطر در نشست خبرى پيش از بازى 
هفته هشتم مرحله نهايى انتخابى جام جهانى 2018 روسيه برابر كره جنوبى گفت: قطر 
در مسير راهيابى به جام جهانى از ناحيه داورى ضربه بزرگى خورده است. تصميم هاى 
ناعادلانه اى عليه ما در 2 بازى با ايران در تهران و ازبكستان در تاشكند از سوى داوران 
اتخاذ شد. وى ادامه داد: من در آن زمان سرمربى تيم ملى قطر نبودم اما بعدها فيلم بازى 
را ديدم. داور در طول بازى خوب قضاوت كرد اما مشكلات از زمانى آغاز شد كه كادر 
فنى و بازيكنان ايران به سمت بازيكنان قطر حمله  كردند. اتفاقى كه متاسفانه باعث 

محروميت 4 بازيكن قطر شد و روى بازى ما برابر چين تاثير داشت.

مرتضى تبريزى با ذوب آهن تمديد كرد
ورزش:   بازيكن تيم فوتبال ذوب آهن اصفهــان قرارداد خود با اين تيم را تمديد 
كرد. مرتضى تبريزى بازيكن فصل پيش ذوب آهن قــرارداد خود را با اين تيم به 
مدت دو فصل ديگر تمديد كرد. تبريزى كه با درخشش در فصل شانزدهم ليگ 
برتر با چند پيشنهاد از تيم هاى ليگ برترى مواجه شده بود، با آمدن امير قلعه نويى 

به اين تيم ترجيح داد ذوب آهن را ترك نكند. 

درخواست 50 ميليون دلارى پرسپوليس براى 
شكست دادن نماينده عربستان!

ورزش: خريدهاى پرسپوليس در تابستان بازتاب زيادى در رسانه هاى عربستان داشته و به 
نظر مى رسد  كه باعث نگرانى هواداران الاهلى شده است.سايت elsport  نوشت: تيم فوتبال 
پرسپوليس فعاليت خود را در تابستان خيلى زود شروع كرد. گزارش رسانه هاى عربستانى 
حاكى از اين است كه پرسپوليس با هدايت برانكو از وزارت ورزش ايران درخواست بودجه 
50 ميليون دلارى كرده است تا تيم به خوبى تقويت شود و بتواند الاهلى عربستان را شكست 
دهد. برانكو، سرمربى تيم فوتبال پرسپولس خواستار جذب پنج بازيكن با كيفيت شده است 

و بايد خواسته هاى او بر آورده شود.

شجاعيان: به تمرين مى روم اما جدا مى شوم!
ورزش:  با اينكه باشگاه گسترش فولاد در اطلاعيه اى اعلام كرده داريوش شجاعيان در اين 
تيم ماندگار است و به تيم ديگرى نمى رود اما اين بازيكن همچنان به دنبال جدايى است. 
شجاعيان درباره اطلاعيه گسترش فولاد مبنى بر اينكه بايد در تمرينات حاضر شود گفت: 
«من با باشگاه گســترش فولاد قرارداد دارم و اصول حرفه اى باعث مى شودكه به تمرينات 
بروم. طى صحبتى كه با مديران باشگاه و كادرفنى داشتم، قرار بر اين شد كه تا روز يكشنبه در 
تمرينات حضور داشته باشم و بعد از آن جدا شوم. 90 درصد راه براى جدايى ام از گسترش 

فولاد سپرى شده و به زودى با خوبى و خوشى از گسترش فولاد جدا مى شوم.»

پسر خاله كاوه  در پرسپوليس
ورزش: محمد مهدى خانى مهاجم تيم نيروى زمينى و ملى پوش تيم ملى جوانان 
به زودى با پرسپوليس قرارداد امضا مى كند؛مهدى خانى پسر خاله كاوه رضايى 

مهاجم استقلال تهران است.

با ژاپنى ها تفاهم نامه همكارى 
امضا كرديم

تاج: هيچ تهديد  امنيتى 
در بازى ايران و ازبكستان 

نداشتيم
رئيس فدراســيون فوتبال اعلام كرد كه در 
ديدار ايران و ازبكستان هيچ تهديد امنيتى 
وجود نداشت و بازى به بهترين شكل برگزار 
شــد. مهدى تاج با رد برخى اخبار مبنى بر 
تهديدات امنيتى در بازى ايران و ازبكستان 
در مرحلــه انتخابى جام جهانــى در تهران 
گفت: با كمك نيروهاى امنيتى و انتظامى و 
حراست وزارت ورزش و جوانان و همكارى 
تماشــاگران فهيم، اين بازى بــدون هيچ 

تهديدى برگزار شد.
وى افــزود: ايران نــه نتها به خوبــى امنيت 
رقابت هاى خود را تاميــن و تضمين مى كند 
بلكه براى ميزبانى ساير بازى هاى بين المللى 
نظير ديدار امــروز عراق و ژاپــن در مرحله 
انتخابى جام جهانى هم ايــن توانايى را دارد 
كه در امنيت كامل ميزبان باشد و اين موضوع 
مورد تاييد كنفدراســيون فوتبال آسيا و فيفا 
نيز هســت. رئيس فدراســيون فوتبال ايران 
با اشــاره به تضمين هاى اين فدراســيون به 
نهادهاى بين المللى فوتبــال گفت: ما براى 
برگزارى بازى ايران و ازبكستان و همين طور 
عراق و ژاپن با فيفا و كنفدراسيون فوتبال آسيا 
صحبت كرديم و تاييد آنها براى ميزبانى اين 

رقابت ها  را داريم. 
تــاج همچنين از امضــاى تفاهــم نامه بين 
فدراسيون هاى فوتبال ايران و ژاپن   خبر داد 
و گفت: رئيس فدراسيون ژاپن ميهمان ايران 
است و امروز در زمينه هاى مختلف با ژاپنى ها 

تفاهم نامه همكارى امضا كرديم.
رئيس فدراسيون فوتبال درباره خالى بودن 
صندلى هاى بازى ايران و ازبكستان گفت: 
فروش بليــت اينترنتى بوده اســت و اين 
روش به طــور جدى ادامه خواهد داشــت. 
ما ديگر بليت كاغذى در دست تماشاگران 
نخواهيم ديد و ايــن موضوع بايد در فوتبال 

ما نهادينه شود.

در گفت و گوى اختصاصى با قدس

سردارآزمون: جام جهانى در روسيه 
خوراك من است



گفت وگوى اختصاصى قدس با مدرس فدراسيون جهانى سواركارى 

كابايرو: سواركارى ايران  برنامه  بلند مدت  ندارد
 ســواركارى  امير محمد سلطانپور  
سواركارى اســتان و شهر مشــهد در سه روز 
گذشته، زمان مناســبى را براى پيشرفت اين 
رشته سپرى كرد. بعد از درخواست فدراسيون 
سواركارى ايران از فدراسيون جهانى سواركارى 
(FEI) مبنى بر اعزام  يك مدرس حرفه اى به 
كشور، شــاهد حضور «خوزه مانوئل كابايرو» 
مدرس تخصصى  رشــته درســاژ براى مدت 
9روز در ايران بوديم كه بعد از تهران و مشهد 
تنها شهر اصفهان را براى انتقال اطلاعات خود 
از اين رشته در پيش رو خواهد داشت. رامين 
چرمچى دبير هيئت سواركارى استان از حضور 
18سواركار با اســتعداد استان در كلاس هاى 
تئورى و عملى «كابايرو »خبر داد. در حاشيه 
برگزارى اين كلاس ها، با اين مدرس حرفه اى 
سواركارى از اسپانيا هم صحبت شديم كه در 

زير مى آيد:

 اندكى از پيشينه كارى و بيوگرافى خود 
براى خوانندگان بگوييد. 

من در جنوب اسپانيا نزديك به شهر بارسلونا 
به دنيا آمدم و از 5سالگى سوار اسب شده ام و 
سواركارى را از پدربزرگم ياد گرفتم. در زمان 
كودكى در مدارس عادى ســواركارى حضور 
داشــتم اما زمانى كه به 18ســالگى رسيدم 
تصميم خــودم را براى تبديل شــدن به يك 
ســواركار حرفه اى گرفتم. در آن زمان به يكى 
از معروف تريــن كلاس هاى ســواركارى در 
شهر ســويا رفتم و بايد اعتراف كنم كه بسيار 
خوش شــانس بودم كه تحت نظر چند تن از 
بهترين مربيان سواركارى آموزش ديدم. حدود 
چهار سال مشــغول آموزش بودم و پس از آن 
در اولين رقابت رسمى ســواركارى خودم در 
كشور پرتغال حضور پيدا كردم. از آن پس در 

كشــورهاى زيادى به رقابت مشغول بودم و به 
عنوان مدرس فدراسيون جهانى سواركارى در 

رشته درساژ نيز فعالت مى كنم.
چگونه شد كه با ايران آشنا شديد و اكنون 

براى تدريس در كشور ما حضور داريد؟
مانند بسيارى از اتفاقات زندگى، اين اتفاق نيز 
با يك ملاقات آغاز شــد. با آقاى دكتر مسعود 
خليلى (رئيس فدراسيون ســواركارى ايران) 
در ايتاليا برخورد داشتم و با ايشان در شهر رم 
شام خوردم. همانگونه كه ميان افراد علاقه مند 

به اسب طبيعى است، صحبت هاى ما بيشتر 
پيرامون اسب و سواركارى مى گذشت. ايشان 
از من درباره فعاليتم پرســيد و به او گفتم كه 
سواركار حرفه اى هســتم كه در زمينه درساژ 
تخصص داشته و آموزشگاه خودم را در همين 
زمينه داير كرده ام كــه در آن تمركز اصلى بر 
آموزش سواركاران براى رســيدن به مقاطع 
حرفه اى اســت. آقاى خليلى به من گفت كه 
علاقه دارد من به ايران آمده و به علاقه مندان 

سواركارى در اين كشور آموزش دهم. 

در اين چند روزى كــه در اينجا حضور 
داريد نظرتان درباره ايران چيست؟

بايد بگويم كه ايران تقريبا همان چيزى بود كه 
در ذهن داشــتم. من قبلا چيزهاى زيادى در 
مورد فرهنگ ايران خوانــده بودم و همينطور 
آشنايانى از اين كشور دارم. مردم ايران زياد با 
مردم اسپانيا تفاوتى ندارند و انگار كه در كشور 
خودم هســتم. مردم مجذوب كننده و گرمى 
داريد و احســاس مى كنم در همين چند روز 

چندين دوست در اين كشور پيدا كرده ام.

نظرتان در مورد ســواركارى در ايران و 
سواركاران ايرانى چيست؟

پيش از اين در مورد سختى هايى كه بعضى از 
كشورها در واردات اسب دارند شنيده بودم و از 
وقتى در ايران حضور پيدا كرده ام اين مشكل را 
در سواركارى ايران از نزديك شاهد هستم. اين 
وضعيت كار را براى ســواركاران ايرانى سخت 
كرده و سختى كار در رشته درساژ نيز نسبت به 
پرش بيشتر به چشم مى آيد. اما چيزى كه در 
مورد سواركاران ايرانى در اين كلاس ها دوست 
داشتم عطش شديد آن ها براى يادگيرى بود. 
آن ها به گونه اى به صحبــت هاى من گوش 
مى كردند و تمركز داشــتند كه نشان مى داد 

واقعا مى خواهند پيشرفت كنند.
نقاط ضعف سواركارى ايران را نسبت به 
كشورهاى پيشرفته در چه زمينه هايى 

ديديد؟
مشكل اصلى به نظر من نداشتن برنامه آنچنان 
مدون و دراز مدت  براى آينده ســواركارى در 
ايران است. همچنين سواركاران به حضور در 
رقابت هــاى مختلف براى پيشــرفت احتياج 
دارند. ايران بايد پايه خود را در سواركارى براى 

پيشرفت بيشتر قوى كند.
نظرتان در مورد امكانات سواركارى در 

مشهد چيست؟
به نظرم امكانات مناسب است. شرايط زمين و 
امكانات جانبى خوب است، منطقه سواركارى 
زيباســت و اصطبل تميز و مرتبى را نيز شاهد 
بودم. اسب ها هم خوب و سالم به نظر مى رسند. 
اينجا شرايط براى آموزش سواركارى و پرورش 
سواركار و اسب براى مسابقات مناسب است و 
اگر به دنبال نقاط ضعف ديگرى در سواركارى 
ايران هســتيم بايد به دنبــال آن در جاهاى 

ديگرى بگرديم.

باوفا : فرنگى كاران ما كم تجربه اما 
باانگيزه اند

مهر: سرمربى تيم كشــتى فرنگى جوانان ايران معتقد است تمامى 
نفرات اعزامى به رقابتهاى قهرمانى آسيا از روحيه و انگيزه بالايى براى 

كسب مدال برخوردارند.
 حميد باوفاگفت: تيم اعزامى به اين مســابقات در حالى ســاخته و 
پرداخته شد كه ما ســه اردوى 12 روزه آماده سازى و حضور در يك 

تورنمنت بين المللى در گرجستان را برگزار كرديم.
 وى  گفت: خوشبختانه تمامى بچه ها با آمادگى روحى روانى بالايى 
مهياى اين مسابقات هستند و مى توان براى تمامى آنها، شانس روى 
سكو رفتن را قايل شــد. ضمن اينكه ما بايد سعى كنيم عنوان سال 
گذشته يعنى سومى آســيا را ارتقا داده و براى رسيدن به قهرمانى 

بجنگيم.
وى افزود: بچه هاى ما تجربه چندانى از ايــن گونه ميادين ندارند و 
مطمئنا همين موضوع ممكن است در عملكرد آنها تاثيرگذار باشد. 
البته من مطمئنم همين جوانان كم تجربه هم نتايج خوبى كســب 
مى كنند چراكه در طول برگزارى اردوهاى آماده سازى ثابت كردند 

چيزى براى درخشش در آسيا كم ندارند.

دومين پرداختى وزارت ورزش به 
فدراسيون ها

 ورزش: وزارت ورزش و جوانان دو ماه پيش اولين مرحله تخصيص 
بودجه  به فدراسيون ها در سال جارى را انجام داد. ديروز نيز معاونت 
توسعه منابع مالى و انسانى وزارت ورزش دومين مرحله پرداختى به 

فدراسيون ها را به حساب آنها واريز كرد.
 اينكه رقم مرحلــه دوم واريز بودجــه از وزارت ورزش به حســاب 
فدارسيون ها چقدر اســت و با اين بودجه، دريافتى فدراسيون ها به 

چند درصد رسيده، اعلام نشده است.

ميزبانى اردبيل از مسابقات كانوپولوى  
آسيا 

ايســنا:  به دنبال مذاكرات انجام شــده ميان مسئولان ورزش 
اردبيل با مســئولان فدراســيون قايقرانى و حمايت استاندارى 
اردبيل، رقابت هــاى كانوپولوى 2019 آســيا در اردبيل برگزار 

مى شود.
 بر همين اساس، وحيد مرادى، دبير فدراسيون قايقرانى هفته آينده 
به اردبيل سفر مى كند تا از درياچه شورابيل به عنوان محل برگزارى 
اين رقابت ها بازديد و موافقت با ميزبانى اردبيــل از اين رقابت ها را 

اعلام كند. 

خبر
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اعلام رده بندى بهترين  
تكواندوكاران جهان

عاشورزاده برترين تكواندوكار 
ايران در رنكينگ 

ورزش: طبق قوانين، قرعه كشى مســابقات تكواندو قهرمانى جهان  براساس 
آخرين رنكينگ اعلام شــده از ســوى فدراســيون جهانى انجام خواهد شــد و 
تكواندوكاران طبق جايگاهى كه در اين رده بندى كســب مــى كنند، در جدول 
مسابقات قرار مى گيرند.    بر همين اساس و در بخش مردان فرزان عاشورزاده كه 
دوره قبل قهرمان شده بود، در وزن 58- كيلوگرم با رنكينگ2، آرمين هادى پور 

در وزن 54- كيلوگرم  و سجاد مردانى با رنكنيگ 3 وضعيت مطلوبى دارند و 
حداقل در دور مقدماتى مشكل چندانى نخواهند داشت.   مسعود حجى 

زواره نماينده وزن 74- كيلوگرم كشورمان در رقابت هاى جهانى 
كه مدال طلاى دوره قبل را در اختيــار دارد با رنكنيگ 

9 مى بايســت از مدال طلاى دوره قبل خود 
دفاع كند. 

به بهانه 
بازنشستگى 

خانه تكانى مشحون با 
بركنارى 16 كارمند فدراسيون

ورزش: محمود مشــحون در نامه اى براى16 كارمند  بازنشسته 
فدراسيون بسكتبال از آنها درخواست كرده است كه از سمت هاى خود 

در اين فدراسيون كناره گيرى كنند.
 رئيس فدراسيون بسكتبال در اين نامه خطاب به كارمندان بازنشسته 
مى نويســد : «مدت يك ســال اســت در مورد دســتور صادر شده 
تحمل كردم  و بســيار هم متاســفم اما وظيفه دارم  قانون را اجرا 

كنم». مشــحون در حالى اين نامه را براى كارمندان بازنشسته 
فدراسيون مى نويســد كه خود از بازنشستگان آموزش و 

پرورش اســت و طبق قانون بايد صندلى رياســت 
فدراسيون بسكتبال را ترك كند.

مشتاقى: 
مجوز حضور در انتخابى 

به سوريان و نوروزى براى 
احترام به آنها بود

  فارس: بهرام مشتاقى عضو شوراى فنى تيم هاى ملى كشتى  فرنگى گفت: 
از نتايج راضى نيســتيم؛ نفراتى مانند بويرى و منجزى از باتجربه هاى كشــتى 

فرنگى هستند و از آنها توقع بيشترى داشتيم.  وى گفت:   براى احترام به سوريان و 
نوروزى به آنها مجوز حضور در انتخابى داده شد. اين دو مهره سرشناس، قابل احترام 
و مورد ستايش كشتى ايران هستند؛ راه را براى آنها باز كرديم كه اگر دوست دارند 
در انتخابى شركت كنند.  حضور ســوريان و نوروزى مى تواند باعث جذابيت و 

بالارفتن سطح مسابقات شود. به نظرم آنها در صورت آمادگى مى توانند تا 
المپيك 2020 هم مؤثر باشند و اگر دوســت داشته باشند مى توانند 

كمك كنند. اين دوره شاهد يكى از زيباترين انتخابى هاى تيم 
ملى خواهيم بود چون همه نفرات حضور خواهند داشت 

و حتى بــه قهرمانان المپيــك هم اجازه 
شركت داديم.
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 طبيعت/ عباســعلى سپاهى 
يونســى  گرماى هوا، خشــك 
شــدن علف ها و در برخى مواقع 
سهل انگارى انسانى باعث مى شود هر از گاهى 
شاهد وقوع آتش ســوزى در جنگل ها و مراتع 
كشورمان باشيم كه خسارت هاى فراوانى براى 

كشور به همراه دارد.
 اين بهانه اى شــد تا ســراغ ســرهنگ قاسم 
سبزعلى، فرمانده يگان حفاظت جنگل ها، مراتع 
و آبخيزدارى كشور برويم و درباره اين موضوع 

با ايشان به گفت و گو بنشينيم.

 با گرم شــدن هوا خطــر وقوع آتش 
ســوزى در جنگل ها و مراتع بيشتر از هر 
زمانى مى شود. بفرماييد چه مقدار از آتش 
سوزى ها عامل انســانى دارد و مردم چه 

بايد بكنند؟
 95درصد آتش سوزى ها در مراتع و جنگل هاى 
كشور عامل انســانى دارد كه از اين 95 درصد 
60 درصد اين حريق ها به دليل سهل انگارى و 

بى توجهى مردم رخ مى دهد.
يك بخش اين آتش ســوزى ها به گردشگران 
و مســافران بر مى گردد كه مثلاً مســافرى در 
حال عبور از جنگلى ممكن اســت با انداختن 
ته ســيگار خود باعث ايجاد يك حريق فاجعه 
بار شــود و يا گردشگرى كه به طبيعت مى رود 
بــا رها كردن شيشــه اى باعث مى شــود يك
 ذره بين در طبيعت درست شود، چون شيشه 
وقتى در آفتاب قرار مى گيرد و دور و بر آن هم 
علف خشك و يا خار و خاشاكى است، مى تواند 

باعث به وجود آمدن آتش بشود.
در گام اول بايــد دربــاره اهميــت اين منابع 
خدادادى فرهنگسازى بشود و يادمان باشد كه 
اين منابع اندك به نســل هاى بعدى هم تعلق 

دارد.
 براى همين اصلاً كار مشكلى نيست كه ما در 
طبيعت اگر نياز است آتشى روشن كنيم، بدانيم 
اين آتش چگونه روشــن شود، چگونه در زمان 
استفاده در يك جنگل و يا مرتع مديريت شود و 
بعد از پايان سفر چگونه خاموش شود كه آتشى 
نشود كه به نقاط ديگر سرايت كند. چون خيلى 
وقت ها وزيدن باد اندكى باعث ســرايت آتش 
مى شــود. مردم بايد دربــاره خطرات افروختن 
آتش در طبيعــت و جنگل بخصوص در فصل 
تابستان كه علف ها هم خشك شده اند، بيشتر 
بدانند و نكته بعد اينكه بدانند بعد از مواجهه با 

آتش چه بايد بكنند.

  شماره تماســى هم براى اطلاع دادن 
آتش سوزى ها در طبيعت وجود دارد؟

 بله شــماره 1504 هست كه در همه كشور و 
به صورت شبانه روزى دريافت كننده اخبار در 
اين موضوع و تخلفاتى است كه ممكن است در 

حوزه منابع طبيعى اتفاق رخ بدهد.

 يكى از مواردى كه در ســطح كشــور 
كشاورزى  زمين هاى  زدن  آتش  مى بينيم 

بعد از برداشت محصول است.
 بله، متأســفانه اين هم يك مشكل ماست كه 
برخى از كشــاورزان بعد از برداشت محصول و 
پس چر زمين به وسيله دام ها براى آماده كردن 
زمين براى كشت بعدى زمين را آتش مى زنند 
و اين هم گاهى باعث ســرايت آتش به جنگل 
و يا محيط طبيعى مى شــود، ولى كشــاورزان 
عزيز بايد بدانند قانونگذار بر اســاس ماده 45 
قانون گفته است كه سوزاندن پس چر مزارع در 
صورتى كه ايراد خســارتى داشته باشد و آتش 
آن به جنگل يا مرتع ســرايت بكند، جرم است 
و متخلف بايد ضمن پرداخت خســارت حبس 
را هــم تحمل كند. در اين باره هم مرتب تذكر 
مى دهيم اما به دليل كم هزينه بودن اين روش 
باز هم بعضى كشــاورزان از اين روش استفاده 

مى كنند.

 در جهت پيشگيرى از اين خسارت  ها و 
مشكلات شما چه كرده ايد؟

 در سال گذشــته ما حدود 30 ميليارد تومان 
دســتگاه هاى اطفاى حريق اعم از ماشين هاى 
شاســى بلنــد و ديگر تجهيــزات را خريدارى 
كرديــم كه در اختيار اســتان ها قــرار گرفت 
و نزديــك بــه 3 ميليــارد تومــان تجهيزات 
انفرادى مانند كفش، لبــاس، بيل، آتش كوب 
و ديگــر تجهيــزات انفــرادى نيــز خريدارى

 كرديم.
 امــا با توجه به وســعت اراضــى در ايران كه 
135ميليون هكتار مى شود و 82 ميليون هكتار 
فقط مساحت مراتع است، متوجه مى شويد كه 
ما از چه وســعتى بايد حفاظت كنيم و از اين 
جهت قطعاً با نگاه دولتى و بهره گيرى از ابزار و 
امكانات دولتى حفاظت از اين ذخاير ملى ميسر 

نخواهد بود.

 يعنى معتقديد كه بايد يك بخش مهم 
اين ماجرا مردم باشند؟ 

 دقيقاً! جوامع محلى، ســازمان هاى مردم نهاد، 

دهدارى ها، شــوراها و همياران طبيعت حتماً 
مى توانند به نيروهاى دولتى كمك هاى شايانى 

داشته باشند. 
شــما فكر كنيد اگر ما جوامع محلى را آموزش 
بدهيم و حتى امكانات داشــته باشند به علت 
حضــور در منطقــه و نزديك بــودن به محل 
آتش سوزى، قبل از رسيدن نيروى ما خواهند 
توانســت يا آتش را مهار كننــد و يا اقدام هاى 
ارزشمندى انجام بدهند تا فرصت هاى طلايى 

از دست نرود.

 در بخش دولتى در كنار شما بايد ديگر 
ارگان ها هم ايفاى نقش بكنند و اين حكم 

قانونى است، درست است؟
 بله، قانونگذار گفته است كه همه دستگاه هاى 
دولتى اعم از لشــكرى و كشــورى موظف به 
اطفاى حريق هســتند و خوشبختانه ستاد كل 
نيروهاى مسلح، ســپاه، نيروى انتظامى، هلال 
احمر و ديگر دستگاه هايى كه ابزارها و امكاناتى 
در اين بخش دارند، هميشــه ياريگر ما بوده اند 

چه در بحث اعــزام بالگرد و چه در بحث اعزام 
نيرو.

 چرا سازمان جنگل ها بالگرد اختصاصى 
براى اطفاى حريق ندارد؟

 ببينيد! يك بالگــرد كارآمد كه بتواند براى ما 
مأموريت انجام بدهد، قيمــت آن 30 ميليارد 

تومان است.

 اين يعنى همه بودجه شما؟
 نه، اصلاً بحث بودجه هم نيســت. فقط بحث 
خريد يك تعداد بالگرد نيست. هر كدام از اين 
بالگردها هر ساعت پروازش 12 ميليون تومان 
هزينه دارد كه شــامل سوخت و هزينه خدمه 
و تعمير و نگهدارى و... مى شــود كه كمرشكن 
اســت. اما به جهت برطرف شدن اين كمبود با 
ستاد كل نيروهاى مسلح هماهنگ هستيم و از 
اين جهت مثلاً در ســال گذشته ارتش نزديك 
به 200 ساعت پرواز را براى اين موضوع داشته 
اســت كه در بحث اطفا، انتقــال نيرو و انتقال 
تجهيزات بوده است. مثلاً در آتش سوزى فيروز 
آباد فارس ما چهار بالگرد همزمان داشتيم كه 
از هلال احمر، سپاه، ارتش و نيروى انتظامى به 

يارى ما آمده بودند. 

  خب اين ها كه بالگــرد اطفاى حريق 
نيست؟

 بله! اصلاً در جهان هم بالگرد مخصوص اطفاى 
حريق نداريم اما هواپيمــا داريم كه خريد هر 
كدام از آن ها حــدود 50 تا 60 ميليارد تومان 
هزينه مى برد. مثــلاً هواپيماهاى كانادايى كه 

مى تواند از سطح آب پرواز كند و 18 تا 30 هزار 
ليتر آب را حمل كند ولى همان طور كه گفتم 
بايد در كشــورمان در اين حوزه فرهنگسازى 

بكنيم.

  ببخشيد حرف شما را قطع مى كنم اين 
فرهنگسازى بايد به چه شكلى باشد؟ چرا 
كارهايى كه تا كنون شــده، كافى نبوده 

است؟
 قطعاً بايد قدم هاى جدى ترى برداشــته شود. 
مثلاً اصحــاب رســانه در اين ماجــرا وظيفه 
ســنگينى دارند. خيلى ها هنوز همين شماره 
اطلاع رسانى ما را نمى دانند. جايى مثل صدا و 
سيما با پخش برنامه هاى مرتبط و مرتب خيلى 

مى توانند كمك كنند.

كه  اطفاى حريق كشــور   طرح جامع 
تصويب شده به كجا رسيد؟

 در ايــن طرح صفر تا 100 حريق ديده شــده 
اســت، اما مهم ترين مبحث ايــن طرح بحث 
اعتبارى است كه با تخصيص اعتبارات لازم اين 

طرح عملياتى خواهد شد.

 تنبيه و مجازات هايى كه در اين حوزه 
وجود دارد تا چه اندازه بازدارنده است؟

 مطمئناً تنبيــه و مجازات ها بازدارنده خواهند 
بود، البته اگر اجرايى بشوند. در برخى استان ها 
به دليل عدم شناسايى برخورد جدى نمى شود، 
چــون اولويت اول ما اطفاى حريق اســت. در 
برخى استان ها افرادى را كه باعث آتش سوزى 
در مراتع يا جنگل شــده اند دستگير كرده ايم؛ 
مثلاً در اســتان هاى فارس، اصفهان، گلستان 
و خوزســتان و به مراجع قضايــى هم معرفى 
شــده اند و برخى از اين افراد هنوز در حبس به 

سر مى برند.

 و حرف پايانى؟
 تجهيزات ما كفاف اين وســعت ســرزمينى را 
نمى كند و از طرفــى در اين حوزه كمبود نيرو 
هم داريم. گاهى در اين حوزه، دوستان رسانه اى 
اطلاعاتى به مردم مى دهند كه درست نيست، 
مثلاً 50 هكتار آتش ســوزى را 500 هكتارى 
گزارش مى دهند و اين زير سؤال بردن عزيزانى 
است كه در اين حوزه فعاليت مى كنند. بنابراين 
هم مردم بايد دقت بيشترى در حفظ جنگل ها 
و مراتع داشته باشند و هم رسانه ها اطلاع رسانى 

و كار فرهنگى.

گفت وگو با فرمانده يگان حفاظت جنگل ها، مراتع و آبخيزدارى كشور

طرح جامع اطفاى حريق جنگل ها منتظر بودجه است

ساختار شهرى؛ عامل فزاينده تغييرات جوى

ترجمه/ مريم سادات كاظمى: بر اساس مطالعات جديد، 
گرم شدن كره زمين طى سال هاى آينده بيش از حد انتظار 
خواهد بود چنان كه از آن به «جزيره گرمايى شــهرى» ياد 

مى شود. 
تغييرات آب و هوايى در شــهرها علاوه بر آسيب هاى زيست محيطى 
و تهديد ســلامت بشر، هزينه هاى بســيارى بر جوامع شهرى تحميل 
مى كند. تحقيقاتى كه بتازگى درباره سياســت هاى شهرى در 1692 
شــهر جهان صورت گرفته نشــان مى دهد هزينه كلى اقتصاد در اين 
زمينه تا 2/6 درصد افزايش يافته اســت. مهم ترين عامل اين پديده با 
عنوان «جزيره گرمايى شهرى» مطرح است كه نياز به اقدامات جدى 

برنامه ريزان طرح هاى شهرى را مى طلبد.

  2 درجه افزايش دما تا سال 2050
جزيــره گرمايى شــهرى نمايانگر حداكثر حرارت محلى در شــهرها 
نســبت به روســتاها و حومه است كه كاربرد گســترده بتن و قطران 
عوامل تأثيرگذار در آن محسوب مى شود؛ زيرا اين دو ماده بسيار مقاوم 
بوده و براحتى گرما را ذخيره مى كنند. بخصوص اينكه معمولاً جريان 
آب و فضاى ســبز كافــى براى تعديل هوا در شــهرها وجود ندارد. از 
طرفى جمعيت فزاينده شــهرها و در نتيجه استفاده از وسايل نقليه، 

سيستم هاى تهويه و... نيز آلودگى جو را افزايش مى دهد. 
 آنچه از اين پديده مورد انتظار است افزايش دما تا سال 2050 خواهد 
بــود. به گفته يكى از مديران اين طرح، تأثيرات كنترل نشــده جزاير 
گرمايى شــهرى مى تواند ويرانگر بوده و مانع هرگونه پيشــرفتى شود 
كه حتى در مذاكرات بين المللى نيز چندان مورد توجه نبوده اســت. 
تاكنون تأثير سياســت هاى محلى در مقابله با گرمايش جو دست كم 
گرفته شــده كه بر اســاس تحقيق جديد چنين راهكارهاى انطباقى، 

قطعاً مفيد خواهد بود. 

  مصرف انرژى نامتناسب در كلانشهرها
در حال حاضر نبود تناسب قابل توجهى بين تراكم جمعيت شهرى و 
نقش آن در اقتصاد وجود دارد. بررسى ها نشان مى دهد در سال 2016، 
54/5 درصد جمعيت جهان ســاكن شــهرها بوده اند اما در عين حال 

مصرف كننده 78 درصد منابع انرژى جهان بودند. 
بــا توجه به چنين شــرايطى طرح هاى كم هزينــه و كارآمدى مانند 
استفاده از مواد بازتابنده در سقف و سطوح، كاشت گياهان روى پشت 
بام و... براى مقابله با گرماى جو در شهرها مطرح شد كه تا 20 درصد 
بر زير ساخت ها اثر مثبت دارد و دما را نيز به ميزان 0/8 درجه سانتى 
گراد كاهش مى دهد. توجه جــدى به راهكارهاى كاهش اثر تغييرات 
جوى از سوى مسئولان محلى و برنامه ريزان شهرى مى تواند تا حدى 
ناهماهنگى و نرســيدن به توافــق در مذاكرات بين المللى در رابطه با 

بهبود محيط زيست را جبران كند. 
www.Science et Avenir.fr:منبع
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

طبيعت

بچه هايمان را محيط زيستى تربيت كنيم

سپهر يونسى: طى سال تحصيلى كه اكنون براى بيشتر دانش آموزان 
به پايان رسيده است، يكى از كارهاى ارزشمندى كه سازمان حفاظت 
از محيط زيســت انجام داد، برگزارى طرح ســاعتى با محيط بان در 
مدرسه بود. اين برنامه كه توســط دفتر آموزش سازمان حفاظت از 
محيط زيست كشــور با همكاري ادارات كل حفاظت محيط زيست 
و ادارات آموزش و پرورش اســتان ها انجام شد از اين جهت ارزشمند 
است كه مخاطب آن آينده سازان اين كشور هستند. دختران و پسرانى 
كه اگر تربيت درستى داشته باشند در آينده شاهد مشكلات كمترى 

در حوزه هاى مختلف و از جمله محيط زيست خواهيم بود.
امروز ديگر از اهميت محيط زيست سخن گفتن شايد توضيح واضحات 
باشد، اما آيا مى توان نگفت وقتى با همه گفتن ها باز هم حال و احوال 
محيط زيست كشورمان روز به روز بدتر از ديروز مى شود؟ پس باز هم 
بايد گفت و گفت و خسته نشد؛ چرا كه خسته شدن يعنى باختن و اگر 
در حوزه محيط زيست ببازيم اين باخت، بخش هاى مهمى از زندگى 

ما را فرا خواهد گرفت. 
وقتى آن هايى كه تخصصى در حوزه محيط زيست دارند از وضعيت 
محيط زيست بشدت مى نالند، بايد به فكر چاره باشيم و اين به فكر 
چاره بودن بايد كوتاه مدت و بلندمدت باشد. كوتاه مدت؛ يعنى اينكه 
مثــلاً بتوانيم درياچه اروميه و هامــون و... را احيا كنيم و بلندمدت؛ 
يعنى اينكه چه بكنيم تا در آينده مشكلى مثل مشكل درياچه اروميه 
پيش نيايد و چگونه از اين داشته بزرگ بدرستى نگهدارى كنيم. براى 
رسيدن به اين مقصد مهم، بايد كودكان و دانش آموزان اين سرزمين 
را از ياد نبرند. ما نسلى كه خراب كرده ايم حالا بايد نسلى تربيت كنيم 
كه به روش پيشينيان خود عمل نكنند و بدانند بايد از آب و خاك و 
هواى اين كشور نگهدارى درستى بكنند و اين كار را مى توان از طريق 
نهادهاى آموزش و پرورش، سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزدارى كشور انجام داد. بايد در قالب برنامه ها و 
ديدارهاى دوستانه و البته مستمر توسط محيط بانان و كارشناسانى 
كه دلســوزانه كار مى كنند براى دانش آموزان از وخامت اوضاع گفت 
تا آن ها را افرادى دلســوز و پيگير مسائل زيست محيطى بار آوريم. 
اگر توانســتيم آن ها را از كودكى نسبت به اين مسائل حساس كنيم 
مى توان اميد بهبود در اوضاع را داشت وگرنه تا ثريا ديوار كجى كه بنا 
كرده ايم خواهد رفت و البته پيش از اينكه به ثريا برسد بر سر خودمان 

فرو خواهد ريخت.

به بهانه يك اتفاق خوب در شيراز
لانه هايى كه با مهربانى ساخته شدند

طبيعت/ امير مهربان: اين روزها كه ماه ميهمانى خداســت و ماه 
مهربان تر شدن مردم، در دنياى مجازى دو تصوير ديدم كه خيلى به 
دلم نشست. اول تصويرى از كمك رسانى به يك جوجه گنجشك كه 
از لانه اش روى زمين افتاده است توسط دو آتش نشان مهربان و تصوير 

ديگرى مربوط به توزيع 1000 لانه براى پرنده ها در شيراز. 
مدير كل حفاظت محيط زيست استان فارس درباره اين اتفاق خوب 
گفته بود: «اين لانه ها توســط گروهى از جوانان هنرمند شيرازى از 
كارگاه ساخت و توليد احساس چوب ساخته شده و اين گروه هنرمند 
با ذوق و انگيزه، با ضايعات چوب باقيمانده از محصولات دكوراسيون، 

اقدام به ساخت بيش از 1000 لانه پرنده نمودند». 
اول اينكه چه قدر خوب اســت آدم هايى پيدا مى شوند كه داراى اين 
نگاه زيبا هســتند؛ اينكه به ذهنت برسد كه از ضايعات چوب در يك 
كارگاه مى شود براى پرنده ها لانه ساخت فكر زيبا و ارزشمندى است 
و كارهايى از اين دســت باعث مى شود آدم هاى ديگرى كه آن ها هم 
حيوانات و پرندگان را دوســت دارند، ولى نمى دانند چه كارى براى 
آن ها انجام بدهند ايده بگيرند و كارى انجام بدهند. چون ارائه ايده ها 

خود باعث تولد ايده جديد مى شود و اين زنجيره ادامه پيدا مى كند. 
با ديدن اين تصوير البته اتفاق ديگرى هم افتاد و آن اينكه يادم هست 
چند وقت قبل در فضاى مجازى تصاويرى دســت به دســت شد از 
جشــنواره قديمى شكوفه هاى گيلاس موسوم به «هانامى» در ژاپن، 
كه با توجه به زمان روييدن شكوفه ها در شهرهاى مختلف اين كشور 
برگزار مى شود. فكر كردم اگر حركت توزيع لانه ها در شيراز و يا در هر 
كدام از شهرها و روستاهاى ديگر كشورمان ادامه پيدا كند چه اتفاق 
جالبى خواهد بود. اين باعث مى شود پرنده ها احساس امنيت بيشترى 
در اين شــهر و ديگر نقاط داشته باشند و جمعيت آن ها افزايش پيدا 

كند و با اين كار حال و احوالمان بهتر خواهد شد. 
كوتاه ســخن اينكه گاهى مهربان بودن به مصالح خاصى نياز ندارد! 
تنها دلى بزرگ مى خواهد كه براى انسان ها و گياهان و حيوانات بتپد 
و اندكى فكرهاى زيبا براى اينكه بينديشيم كه براى كمك به ديگران 

چه بايد كرد.
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